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Blíží se oprava centra města
Začaly práce na projektech 
opravy náměstí. Nové 
městské centrum se blíží.  

Knihovna zazáří novotou
Podívejte se, jak bude 
brzy vypadat zbrusu nová 
knihovna. Je to paráda! 

Přibydou kameny zmizelých
Další stolpersteiny 
připomenou osudy našich 
židovských sousedů.  

Nesdělený um jakoby nebyl
Josef a Jan Filipovi jsou 
nejen šikovní řemeslníci, 
ale i prima chlapíci.
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K LÉTU PATŘÍ VODA

Nadační fond pomáhá
Myšlenka Františka 
Podstatzky‑Lichtensteinažije
vjehopokračovatelích.

Velocipéd profrčel náměstím
SpaniloujízduzBalinúdolím
doVelkéhoMeziříčísi
účastnícináramněužívali.

Gymnázium k Meziříčí patří
AlešTrojánekvedlzdejší
gymnázium26let.Uvědomuje
sijehovýznamproměsto.

Představujeme legionáře
Seznamtesesosudem
JosefaArnoštaRočka,
kterýslegiemiprošelSibiř.
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PRVNÍ ČÍSLO VELKOMEZIŘÍČSKA 
VYŠLO V SOBOTU 1. března 1919.

Váženíamilíspoluobčané,
věřím, že si užíváte léto podle svého gusta. Srpnové Velkomeziříčsko je plné tipů na
společenskéakce.Nechtesezlákatavyraztedoměsta!Akamzamířitsdětmi,které
seužvdruhépůlceprázdninmůžounudit?Doporučujitřebakoupaliště,muzeum,věž,
knihovnu,CentrumKopretina,dopravníhřiště,naučnéstezky,discgolfovéhřiště,stez-
kudoMostišť,rozhlednunaFajtověkopcinebovodnínádržpodsjezdovkou.Ikdyžjste
místní,nebojteseptátnatipyvnašemturistickéminfocentru,dokteréhosenověvchází
zRadnickéulice.

Rádbychsezmínilotřechvěcech,problémech,jejichžřešenísenámvposlednídobě
rýsuje.
1.ZprovozněníautobusovézastávkyvuliciZdenkyVorlovéstojící, lidověřečeno,na-

hořeudomovadůchodců.Poautobusovémspojenízdejšíseniořiaobyvatelévolajíuž
dlouhoaoprávněně.Zádrhelspočíváv tom,ženakonciuliceseautobusynemajíkde
otočit.Řešenímjeprovizorníkruhovéobratiště,kteréseprávězačínábudovat.Velkýdík
patříspolečnostiBuildingCentrum,kterářešíúpravyzvelkéčástinasvénákladyjako
prostoupomocmístu,kdestavísvédomy.Prvníautobusybymohlyzastávkouprojíždět
napřelomuzáříaříjna.
2.BezpečnývstupdoBalinskéhoúdolíprocyklistyapěší.Oprášili jsmevyhledávací

studiizroku2016.Zahájilimajetkovájednání,předkterýminásvarovali,žejdeo„missi-
on impossible“.Výsledek?Začínámeprojektovat.Říční terénmezi koupalištěmauhří-
novskousilnicíjesložitý,alejsmesijisti,žejinudynemásmyslstezkuvést.Specializova-
námostařskáfirmanavrhneideálnířešenívestudiiproveditelnosti.Druhýúsekstezky
jejednoduššíamělobysmysljejpostavitisamostatně–mávéstpohornímokrajilouky,
odbodunaprotiuliciNováříšepoodbočkudoBalinskéhoúdolí.Tatočástsebudeprojek-
tovatpodrobnětak,abybylomožnéstavět.
3.Financováníterénnípečovatelskéslužby.Tutoslužbuvyužívajílidé,kteřízvládajížít

usebedoma,aleněkterépraktickévěcisiužnedokážouzajistit–třebapřipravit jídlo,
uklidit, vykoupat se, zatopit.Naprácipečovatelekseskládají klienti, stát, kraj anaše
městojakozřizovatelorganizaceSociálníslužbyměstaVM.Spádovéobce, jejichžoby-
vatelé službu takévyužívají a chtějí ji využívat ještěvíc, dosudnepřispívaly.Nedávno
peněžnípříspěvekpřislíbily.Cháputojakodobrýsignáltoho,žeokolníobcemajízájem
oslužby,kteréměstoposkytuje,avážísijich.Jetoalejenzačátek,vtěchtoletníchtýd-
nechnaprojektudálepracujeme.Potřebujemepečovatelkyvybavit automobily, žádá-
meodotacinanízkoemisnívozy.Připravujemevšechnynezbytnosti,smlouvy,pravidla
grantůadalší.Jsmenadobrécestěktomu,abyodpříštíhorokubylatatoslužbaposílena
díkyspoluprácisobcemi.

Přejivámnezapomenutelnéletnídny.
Martin Kaman
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RESTAURÁTOŘI UŽ VTRHLI NA RADNICI

V SRPNU PROBĚHNOU OPRAVY MÍSTNÍCH SILNIC

Restaurátorské práce na radnici začaly. 
Vstupní halu s malovanou klenbou čeká 
obnova omítek.

Během srpna se dočkají opravy silnice ve městě, a to 
příjezd do Svitu, komunikace v ulicích Čermákova, 
Družstevní, V Potokách a Křenice ‑Samota.

„Pustilijsmesedoodstraňováníšpatnýchomítek.Jsoutuznát
nánosyzdevadesátýchlet,kterénejsousjednocenésokolím,“
popsalrestaurátorPavelProcházkaaukázalmísto,kdesejeho
manželceMiriampod rukamaodlupovaly velké kusyomítky.
„Neprospívaltomuanitenuzavřenýostrůveksrecepcí,který
tudonedávnabyl.Zabraňovalprouděnívzduchu,“dodal.

Po odstranění staré omítky nastoupili namísto restaurá-
torů na čas topenáři, kteří zasekali trubky od topení vedené
postěnáchdozdi.Následuje technologickápauza,abystěny
dobřevyschly.PotésemanželéProcházkovidají donataho-
vánínovéomítky.„Vefinálejibudemebarevněslaďovatstou
původnínahořenastropě,“uzavřelPavelProcházka.

Obnova nástěnnýchmaleb ve vestibulu radnice bude stát
něcomálopřestřistajedenácttisíckorun.Celoučástkupokry-
jedotacezprogramuregenerace.

Martina Strnadová

PráceprovedespolečnostColasCZvob-
dobíod31.červencedo31.srpnaabu-
doustátvícneždvamilionykorun.

VeSvituatakéugarážínaČermáko-
věulicisebudepracovatod31.července

do12.srpna.Dojdekesrovnánípodkladu
komunikace, na něj přijde asfaltový re-
cyklátavefináleasfaltovýzástřik.

StejnéopravyčekajíilokalituKřenice‑
‑Samota, a to v době 14.–19. srpna.

Na Družstevní ulici budou v termínu 
28.–31. srpna opraveny výtluky. V Po-
tokách dostane silnice nový asfaltobe-
tonovýpovrch.Budetovdoběod21.do
26.srpna.

O případných uzavírkách budeme in-
formovat.

Martina Strnadová
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Nadační fond finančně podpořil 
řadu užitečných projektů a čin-
ností skrze charitu, domácí hospi-

ce, sociální služby a domovy pro seniory, 
farnosti a další organizace. „František 
Podstatzky -Lichtenstein pomáhal nej-
dřív sám, měl to v sobě, byl člověkem 
s hlubokým sociálním cítěním. Jeho přá-
ním bylo, aby nadační fond v jeho konání 
pokračoval a jeho myšlenka stále žila,“ 
říkají členové správní rady nadačního 
fondu, který hrabě založil roku 2016, 
Hana Sklenářová a Jaroslav Pavlas.

Noblesní člověk s životním nadhle-
dem i pokorou, šlechtic každým coulem, 
obrovská osobnost, tak popisují hrabě-
te Františka Podstatzky -Lichtensteina 
ti, kteří ho znali blíž. Byl připraven bez 
váhání pomoci každému, kdo to potře-
boval. Chtěl zdejším lidem vrátit jejich 
laskavost, když jej v devadesátých le-
tech krásně přijali zpět po návratu z cizi-

ny. Díky nim se tu cítil doma. Sám vložil 
základ do nadačního fondu, který se stal 
posléze i jedním z dědiců jeho pozůs-
talosti. „To, že máme s čím hospodařit 
a z čeho pomáhat, je jeho zásluha. Další 
peníze získáváme z příspěvků veřejnos-
ti,“ říká Hana Sklenářová. „Vybrat, komu 
pomoci, je pro nás velká odpovědnost. 
Činíme tak proto skrze subjekty, které se 
na danou problematiku pomoci specia-
lizují. Snažíme se, aby to bylo tak, jak si 
to pan hrabě přál,“ dodává. Nadační fond 
poskytuje všestrannou pomoc zdravot-
ně postiženým, handicapovaným, vážně 
nemocným, seniorům a sociálně slabým 
lidem, a to v rámci Kraje Vysočina. Úče-
lem nadačního fondu je také vzdělávání 
veřejnosti v oblasti kultury a dědictví 
rodu Podstatzky -Lichtenstein, pořádání 
koncertů a výstav.

Oblastní charitě Žďár nad Sázavou 
nadační fond poskytl například finanč-

ní příspěvky na dopravu uživatelů pro 
denní stacionáře Nesa ve Velkém Mezi-
říčí a Rosa v Bystřici nad Pernštejnem. 
Příspěvky obdržely i Domov pro seniory 
Velké Meziříčí, Domácí hospic Vysočina, 
Domácí hospic sv. Mikuláše nebo Sociál-
ní služby města Velké Meziříčí. Oblastní 
charitě Žďár nad Sázavou poskytl fond 
finanční příspěvek také na zdravotní po-
můcky. „Díky daru jsme mohli pořídit to-
lik potřebné vybavení v podobě přenos-
ného oxygenerátoru, odsávačky, dvou 
lékařských brašen a dvou tonometrů pro 
naši domácí hospicovou péči. S pomocí 
Nadačního fondu Františka Podstatzky-

-Lichtensteina mohou lidé zůstat doma 
až do posledních chvil života,“ zdůrazni-
la žďárská charita ve svém poděkování. 
Příspěvek na činnost dostal i Jupiter club 
za účelem podpory činnosti Vlastivědné 
a genealogické společnosti, která je při 
něm zřízena.

Nadační fond spolupracuje také s římskokatolickou farností ve 
Velkém Meziříčí a Netíně. Za pomoci obce Netín a místní farnos-
ti pravidelně pořádá koncerty v kostele Nanebevzetí Panny Marie, 
protože Netín byl místem Františku Podstatzky -Lichtensteinovi 
z nejmilejších. Velkou měrou se zasloužil o renovaci místních var-
han. „Byl velkým milovníkem a znalcem umění, literatury a hudby. 
Snažil se, aby na koncertech vystupovali ti nejlepší. V tom mu byl 
nápomocen i jeho přítel, profesor pražské AMU Jaroslav Tůma. Ten 
ostatně pomáhá nadačnímu fondu dosud. Díky tomu jsme mohli 
slyšet přední české umělce Andreu Tögel Kalivodovou, Ivu Bittovou, 
Františka Zahradníčka, Jana Rokytu, Lucii Sedlákovou, Marka Orko 
Váchu, předního japonského flétnistu Yoshimi Oshimu, který v ČR 
koncertoval jen v Praze a Netíně, a další umělce. Profesor Tůma, 
varhaník, klavírista a cembalista, je tradičním účinkujícím stejně 
jako Pěvecký chrámový sbor Netín, za což jsme velmi vděční,“ po-
pisuje Sklenářová.

„Nemovitosti v Jabloňově, kde pan hrabě prožil poslední léta 
svého života, nadační fond jako jeho dědic převedl České repub-
lice s právem hospodaření Centrem Kociánka. Klienti březejckého 
pracoviště zde našli nové chráněné bydlení. Nová je spolupráce 
s Domovem pro seniory Mitrov. V současné době nadační fond 
s římskokatolickou farností plánuje vybudovat v Netíně stálou 
vzpomínku na Františka Podstatzky -Lichtensteina,“ uzavírá Jaro-
slav Pavlas.

„Chtěli bychom bezprostřední okolí kostela udělat uživatelsky 
příjemné pro farníky, poutníky i turisty. Se správci fondu jsme se 
shodli, že v tomto případě nepůjde o spolupráci jednorázovou, ale 
dlouhodobější, s trvalejším efektem,“ potvrzuje farář Jiří Kaňa.

Nadační fond Františka Podstatzky Lichtensteina po-
máhá potřebným již sedm let. Téměř stejně dlouhou 
dobu jeho zakladatel není mezi námi. Nezištná pomoc, 
kterou sám ještě za svého života započal, s jeho od-
chodem neskončila.

FRANTIŠEK PODSTATZKY -LICHTENSTEIN 
(1933–2016)
Nejstarší syn hraběte Aloise Podstatzky -Lichtensteina 
a Josefy, rozené hraběnky Harrachové, opouští v roce 
1948 společně s rodiči a dvěma sourozenci republiku, 
aby se po více jak padesáti letech vrátil do míst spjatých 
s velkomeziříčským rodovým majetkem. S neutuchající 
energií, zkušený a plný životní moudrosti se znovu pou-
ští do díla. Vrozený intelekt, rodinné prostředí a životní 
zkušenosti, které nabyl v nelehkých podmínkách v jiho-
americkém Chile, následně pak v Kanadě, se skrývají za 
nebývale širokým okruhem jeho zájmů.

Šlechtic krví i duchem, filantrop, který zvláštní zájem 
věnoval lesnictví a rybníkářství, stejně tak umění, lite-
ratuře a hudbě. Vřelý vztah k umění ve spojení s hlubo-
kým sociálním cítěním projevil a završil koncem první 
třetiny roku 2016 zřízením nadačního fondu.

SEDLÁK VIRTUOSI V NETÍNĚ

Nadační fond Františka Podstatzky 

Lichtensteina ve spolupráci s netínskou 

římskokatolickou farností Netín pořádá 

koncert v kostele Nanebevzetí Panny 

Marie.
V pátek 11. srpna v 17 hodin se představí 

rodinný ansámbl Sedlák Virtuosi – rodiče 

Lucie a Martin s dětmi Magdalenou 

a Lukášem. Uslyšíte dvoje housle 

a violoncella.

NADAČNÍ FOND POMÁHÁ.
NAPLŇUJE VŮLI FRANTIŠKA 
PODSTATZKY-LICHTENSTEINA

 František Podstatzky-Lichtenstein v oboře, která byla jeho 
zamilovaným místem. Snad denně se v ní se svým psem 
procházel. Foto: archiv nadačního fondu

Martina Strnadová
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Nadační fond finančně podpořil 
řadu užitečných projektů a čin-
ností skrze charitu, domácí hospi-

ce, sociální služby a domovy pro seniory, 
farnosti a další organizace. „František 
Podstatzky -Lichtenstein pomáhal nej-
dřív sám, měl to v sobě, byl člověkem 
s hlubokým sociálním cítěním. Jeho přá-
ním bylo, aby nadační fond v jeho konání 
pokračoval a jeho myšlenka stále žila,“ 
říkají členové správní rady nadačního 
fondu, který hrabě založil roku 2016, 
Hana Sklenářová a Jaroslav Pavlas.

Noblesní člověk s životním nadhle-
dem i pokorou, šlechtic každým coulem, 
obrovská osobnost, tak popisují hrabě-
te Františka Podstatzky -Lichtensteina 
ti, kteří ho znali blíž. Byl připraven bez 
váhání pomoci každému, kdo to potře-
boval. Chtěl zdejším lidem vrátit jejich 
laskavost, když jej v devadesátých le-
tech krásně přijali zpět po návratu z cizi-

ny. Díky nim se tu cítil doma. Sám vložil 
základ do nadačního fondu, který se stal 
posléze i jedním z dědiců jeho pozůs-
talosti. „To, že máme s čím hospodařit 
a z čeho pomáhat, je jeho zásluha. Další 
peníze získáváme z příspěvků veřejnos-
ti,“ říká Hana Sklenářová. „Vybrat, komu 
pomoci, je pro nás velká odpovědnost. 
Činíme tak proto skrze subjekty, které se 
na danou problematiku pomoci specia-
lizují. Snažíme se, aby to bylo tak, jak si 
to pan hrabě přál,“ dodává. Nadační fond 
poskytuje všestrannou pomoc zdravot-
ně postiženým, handicapovaným, vážně 
nemocným, seniorům a sociálně slabým 
lidem, a to v rámci Kraje Vysočina. Úče-
lem nadačního fondu je také vzdělávání 
veřejnosti v oblasti kultury a dědictví 
rodu Podstatzky -Lichtenstein, pořádání 
koncertů a výstav.

Oblastní charitě Žďár nad Sázavou 
nadační fond poskytl například finanč-

ní příspěvky na dopravu uživatelů pro 
denní stacionáře Nesa ve Velkém Mezi-
říčí a Rosa v Bystřici nad Pernštejnem. 
Příspěvky obdržely i Domov pro seniory 
Velké Meziříčí, Domácí hospic Vysočina, 
Domácí hospic sv. Mikuláše nebo Sociál-
ní služby města Velké Meziříčí. Oblastní 
charitě Žďár nad Sázavou poskytl fond 
finanční příspěvek také na zdravotní po-
můcky. „Díky daru jsme mohli pořídit to-
lik potřebné vybavení v podobě přenos-
ného oxygenerátoru, odsávačky, dvou 
lékařských brašen a dvou tonometrů pro 
naši domácí hospicovou péči. S pomocí 
Nadačního fondu Františka Podstatzky-

-Lichtensteina mohou lidé zůstat doma 
až do posledních chvil života,“ zdůrazni-
la žďárská charita ve svém poděkování. 
Příspěvek na činnost dostal i Jupiter club 
za účelem podpory činnosti Vlastivědné 
a genealogické společnosti, která je při 
něm zřízena.

Nadační fond spolupracuje také s římskokatolickou farností ve 
Velkém Meziříčí a Netíně. Za pomoci obce Netín a místní farnos-
ti pravidelně pořádá koncerty v kostele Nanebevzetí Panny Marie, 
protože Netín byl místem Františku Podstatzky -Lichtensteinovi 
z nejmilejších. Velkou měrou se zasloužil o renovaci místních var-
han. „Byl velkým milovníkem a znalcem umění, literatury a hudby. 
Snažil se, aby na koncertech vystupovali ti nejlepší. V tom mu byl 
nápomocen i jeho přítel, profesor pražské AMU Jaroslav Tůma. Ten 
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dlouhodobější, s trvalejším efektem,“ potvrzuje farář Jiří Kaňa.

Nadační fond Františka Podstatzky Lichtensteina po-
máhá potřebným již sedm let. Téměř stejně dlouhou 
dobu jeho zakladatel není mezi námi. Nezištná pomoc, 
kterou sám ještě za svého života započal, s jeho od-
chodem neskončila.

FRANTIŠEK PODSTATZKY -LICHTENSTEIN 
(1933–2016)
Nejstarší syn hraběte Aloise Podstatzky -Lichtensteina 
a Josefy, rozené hraběnky Harrachové, opouští v roce 
1948 společně s rodiči a dvěma sourozenci republiku, 
aby se po více jak padesáti letech vrátil do míst spjatých 
s velkomeziříčským rodovým majetkem. S neutuchající 
energií, zkušený a plný životní moudrosti se znovu pou-
ští do díla. Vrozený intelekt, rodinné prostředí a životní 
zkušenosti, které nabyl v nelehkých podmínkách v jiho-
americkém Chile, následně pak v Kanadě, se skrývají za 
nebývale širokým okruhem jeho zájmů.

Šlechtic krví i duchem, filantrop, který zvláštní zájem 
věnoval lesnictví a rybníkářství, stejně tak umění, lite-
ratuře a hudbě. Vřelý vztah k umění ve spojení s hlubo-
kým sociálním cítěním projevil a završil koncem první 
třetiny roku 2016 zřízením nadačního fondu.

SEDLÁK VIRTUOSI V NETÍNĚ

Nadační fond Františka Podstatzky 

Lichtensteina ve spolupráci s netínskou 

římskokatolickou farností Netín pořádá 

koncert v kostele Nanebevzetí Panny 

Marie.
V pátek 11. srpna v 17 hodin se představí 

rodinný ansámbl Sedlák Virtuosi – rodiče 

Lucie a Martin s dětmi Magdalenou 

a Lukášem. Uslyšíte dvoje housle 

a violoncella.

NADAČNÍ FOND POMÁHÁ.
NAPLŇUJE VŮLI FRANTIŠKA 
PODSTATZKY-LICHTENSTEINA

 František Podstatzky-Lichtenstein v oboře, která byla jeho 
zamilovaným místem. Snad denně se v ní se svým psem 
procházel. Foto: archiv nadačního fondu

Martina Strnadová
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„Ve dnech, kdy jsou teploty kolem třicítky, máme kolem sedmi 
set návštěvníků,“ uvedl Michal Hořínek, ředitel městské orga-
nizace Sportoviště VM.
Tak velká návštěvnost je rozprostřena do celého dne, netře-
ba se tedy obávat, že se lidé do bazénů a na travnaté plochy 
kolem nevejdou. Kapacita zdejšího koupaliště je totiž až 1 000 
osob a otevřeno je denně od 10:00 do 19:30. Občas je v nabíd-
ce i večerní plavání, což lze zjistit na webu či Facebooku organi-
zace SportovištěVM.cz. Bývá od 20:00 do 21:30.

K dispozici jsou dva bazény, jeden velký, plavecký, druhý 
malý se skluzavkou a vodním hřibem. Pro nejmenší je tu brou-
zdaliště a pro větší děti tobogán, který je hojně využívaný. 
Nechybí bezplatné WiFi připojení pro ty, kteří nezvládnou re-
laxovat bez mobilu. Občerstvení nabízí nápoje, zmrzlinu i něco 

k snědku. Zájemci si mohou půjčit lehátka, pingpongové pálky 
či stolní hru Člověče, nezlob se.

Kdo si chce zaplavat opravdu v klidu, může se podívat na 
online kameru, aby zjistil aktuální návštěvnost, teplotu vody 
i vzduchu. Ještě před začátkem pracovního dne lze využít ho-
dinu a půl ranního plavání, které je každý čtvrtek od 6:30 do 
8:00 za každé teploty a mimo deštivé počasí.

Vstupné pro dospělé je celodenní za 80, po 16. hodině za 
40, sezonní permanentka pak za 1 200 korun. Dítě má ce-
lodenní vstup za 60, po 16. hodině za 30 a permanentku za 
800 Kč, senioři totéž za 50, 25 a 600 korun. Děti do tří let mají 
vstup zdarma.

Platit je možné kartou, ale pro občerstvení a půjčovné 
sportovního vybavení je nutná hotovost.

Slunečné červencové počasí koupání nadmíru přálo. V parných dnech vyrážely na 
městské koupaliště stovky lidí denně. Uvidíme, zda bude pobytu u vody nakloněna 
i druhá půlka prázdnin.

VEDRA LÁKALA LIDI 
NA KOUPALIŠTĚ
Martina Strnadová
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TŘÍDĚNÍ ODPADU POSILUJE ROZPOČET

ODPAD SE DO SPALOVNY 
ZAČNE VOZIT POZDĚJI
Svoz komunálního odpadu
zVelkéhoMeziříčídobrněnské
spalovnymělzačítuž1.záříto-
hotoroku.Vsoučasnédoběto
ovšem vypadá, že reálný ter-
mín je 1. leden 2024. Na vině
neníanispalovna,ani technic-
késlužby,animěsto,aleauto-
mobilkaMAN,kterásezpozdila
sdodávkousvozovéhovozu.

AutosebudedoBrnaotáčet
téměř každý den. Technické
službydenněukládajínasklád-
ceněcopřesdvacettunodpa-
du, nový automobil bude mít
kapacitu28tun.NaBrnobude
vyrážet už velmi brzo ráno,

aby se vyhnul dopravní špice,
nakládatsetakbudevečer.Po
návratunebudezaháletabude
využívánpodleaktuálníchpo-
třebtechnickýchslužeb.

V současné době se na
skládce u Vysokého mostu
ukládáccadeset tisíc tunod-
paduročně.Pozahájenísvozu
dobrněnskéspalovnytobude
zhruba o osm tisíc tunméně.
„Skládka bude dál otevřena
abudesenaníukládatnespa-
litelnýodpad,“doplniljednatel
TechnickýchslužebměstaVel-
kéMeziříčíJaroslavMynář.

Petr Chňoupek

Podle zprávy společnosti EKO‑KOM obyvatelé Velkého 
Meziříčí v roce 2022 vytřídili 1 018,393 tun odpadu.  
Za to od EKO‑KOMu obdrželo město Velké Meziříčí částku  
2 559 566,50 korun.
„Vroce2022bylodíkyrecyklaciavyužití
papíru,plastů,skla,nápojovýchkartonů
adalšíchkomoditvrámcitříděnéhosbě-
ruavyužitíodpaduvsystémuEKO‑KOM
uspořeno 24,5milionuGJ energie, tedy
zhruba tolik, kolik vprůměruspotřebu-
jeza rokvícenež376tisícdomácností.
V případě tolik diskutovaného globální-
hooteplování přispěl systém tříděného

sběruavyužitíodpadůEKO‑KOMkesní-
ženíemisío902970tunCO2ekvivalen-
tu,“uvedlaředitelkaodděleníregionální-
hoprovozuEKO‑KOMMartinaFilipová.

Obalůbylyvytříděny4t,papíru314t,
bílého skla 97t, barevného skla 105t,
plastů 285t, kovů 84t a dřeva 201t.
Bioodpadubylovytříděno1113t.Ztoho
vhnědýchkontejnerech448tvsamot-

némměstě,2,5tvHrbověaSvařenově,
2t vOlší nadOslavou,20,5t vMostiš-
tícha7tveLhotkách,KúskáchaDolních
Radslavicích. Zbytek pochází z údržby
zeleně a z velkoobjemových kontejne-
rů–město499t,HrbovaSvařenov25t,
Olší nad Oslavou 29t, Mostiště 50t,
Lhotky,KúskyaDolníRadslavice31t.

„Prosrovnání,vroce2021bylozcelé-
hoúzemíměstaodvezeno6970todpa-
du,vroce2022tobylo6607t.Vyššíčíslo
vroce2021jepřipisovánocovidu.Lidébyli
vícedomaapustilisedouklízení,“řeklJa-
roslavMynář,řediteltechnickýchslužeb.

Petr Chňoupek
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KŘIŽOVATKU ZKRÁŠLÍ KVETOUCÍ ZÁHON
Kolem silnice Pod Hradbami vznikl netradiční okrasný pás, který bude 
zdobit hlavní tah městem.

Zdřívetravnatéhopruhuzarostléhopokryv-
nýmjalovcemuokružníkřižovatkyulicPod
HradbamiaTřebíčskásestáváokrasnýzá-
hon.Vplošerozdělenénasamostatnéčásti
sestřídajískupinyrozličnýchrostlintak,aby
spoluladilyatakéabyzvládalypodmínkyve
svahuusilnice,kdejesuchoavelkýprovoz.

„V jednotlivých segmentech dlouhého
pásu najdete například fialově kvetoucí
hvězdnice, bíle kvetoucí iberky nebo ve
větru se pohybující vlny z trávy metli-
ce.Všedoplňují tradičnímalé tavolníky.
Záhon je pojat jako kvetoucí v různých
časovýchobdobích.Rozdělujíjejbílevy-

skládanépěšiny,jimižjemožnosopatr-
nostípřejít,“popsalaměstskáarchitekt-
ka TerezaAxmanová a dodala, že ještě
zbývádokončitvýsadbupokryvnýchroz-
chodníkůvesvahupřímovkřižovatce.

Promyšlená výsadba pořádně vy-
nikne, teprveažrostlinyřádnězakoření
arozrostouse,cožchvílipotrvá.Nicmé-
nějižnyníplochapůsobíčistěaúhledně.

Martina Strnadová

Stávajícíoknavbytovémdoměčíslopopisné2012naČermá-
kověulicisedočkajívýměny.Novébudouibalkónovédveřea
takéhlavnívchodovédveře.Celáakcevyjdena1205610,55
korun.Prácebudouprobíhatběhemlétaazačátkempodzimu.
Nejpozdějibymělobýthotovodo20.říjnaletošníhoroku.

-pch-

Prácena rekonstrukcizimníhostadionu jsouve fázipřípravy
ledovéplochy.Naspodníbetonovédescejepoloženáizolace,
na ní kari sítě a smyčka chlazení. V prvním srpnovém týdnu
budenásledovatfinálníbeton.Osmadvacetdnůpakmusíbe-
tonzrátapotémůžeproběhnoutzkouškachlazení.

-mars-

BYTOVÝ DŮM DOSTANE NOVÁ OKNA LEDOVÁ PLOCHA JE V PŘÍPRAVĚ
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3.7.2023v17:00hlídkaMPvykázalaoso-
byvuliciPodStrání,protožetamopékaly
na otevřeném ohni špekáčky v rozporu
s nařízením o zákazu rozdělávání ohňů.
Strážníci jenamístěpoučiliazmístavy-
kázali po řádném uhašení ohně a úklidu
prostoru.

14.7.2023v22:48naNáměstíveVelkém
Meziříčí u kašny došlo k napadení osoby
psembojovéhoplemene.Pesnebylnavo-
dítku ani pod kontrolou vlastníka, neboť
ten byl silně pod vlivem alkoholu. Hlídka
MP poučila majitele psa o povinnostech,
kterémusíučinitpozraněnídruhéosoby
jehopsem,azraněnouosobustrážnícipo-
učili,abysinechalazraněníošetřitlékařem.
Celáudálostbylanamístězadokumento-
vána.Svědciudálostibylizjištěniarovněž
byluloženzáznamzMKDSzachycujícíce-
lou událost. Podezření z přestupku bude
sevšemidůkazypředánokprojednánípří-
slušnémusprávnímuorgánu.

15.7.2023v00:24hlídkaMPpřijaladalší
tel.oznámeníodobsluhyBluesbaru,žese
tamzdržujepodnapilýmužsepsem,které-
honemánavodítkuapesutočínahosty.Po
příjezduhlídkynamístobylozjištěno,žese
jednáostejnéhomužesepsem,kterýté-
hožvečerapokousalosobunaNáměstíve
VelkémMeziříčí.Hlídkaopětcelouudálost
zadokumentovala, zajistila, aby se další
obdobnáudálostnestalaapodezřenízpře-
stupkubudepředánopříslušnémusprávní-
muorgánu.Zapřestupky,zekterýchjema-
jitelpsapodezřelý,hrozívesprávnímřízení
pokutaaždovýše100000Kč.

Městská policie Velké Meziříčí za uve-
denéobdobíodhalilavkatastruVelkého
Meziříčí 61 dopravních přestupků. Jed-
nalosepředevšímoporušenídopravní-
hoznačení,zejménavespojenísparko-
vacímsystémemvcentruměstaadále
opřestupkyvyplývajícízobecnéúpravy
silničníhoprovozu,zejménapakporuše-
ním§25a27zák.č.361/2000Sb.,osil-
ničním provozu, který upravuje, kde se
smístátakdesenesmízastavitastát.
Další přestupky v dopravě z městyse
Křižanov, kde MP na základě veřejno-
právnísmlouvymeziměstemVelkéMe-
ziříčíaměstysemKřižanovprovádíúse-
kovéměření,byloodhalenozauvedené
období401přestupkůspáchanýchřidiči,
kteřípřekročilivúsekunejvyššípovole-
nourychlost.

STRÁŽNÍCI 
INFORMUJÍ

Starý hřbitov na Moráni pro-
šel vegetační údržbou. Zmize-
ly náletové dřeviny, stromy se 
dočkaly prořezu a zarostlé ná-
hrobky vyčištění.
„Rozsáhlejší údržba hřbitova pro-
běhla koncem června ve spolupráci
velkomeziříčského odboru životního
prostředí a památkové péče,“ uvedla
městská zahradní architektka Tereza
Axmanová a popsala udržovací prá-
ce:„Bylyodstraněnynáletovédřeviny
a také všudypřítomný břečťan, kte-
rý sice dotváří tajuplnou atmosféru

staréhohřbitova, ale jenutné jej ob-
časregulovat–předevšímzhlediska
památkářského. Prořezem a úpravou
alejovýchstromůbylyoživenydálko-
véprůhledy.“Vyčištěnybyly takéza-
rostlé náhrobky, na nichž kvůli bujné
vegetacinebylyčitelnénápisy.

Celkovou revitalizacíprošelMoráň-
ský hřbitov v roce 2015. Od té doby
tu technické služby provádějí základ-
ní udržovací práce, aby hřbitov ze 16.
století, jehož celý areál je památkově
chráněn, mohl sloužit lidem jako pří-
jemnýměstskýpark.

Martina Strnadová

MORÁŇSKÝ HŘBITOV PROŠEL 
VEGETAČNÍ ÚDRŽBOU

KUCHYŇ V MATEŘSKÉ ŠKOLE NA 
MÍROVÉ JE V REKONSTRUKCI
Prázdninyjsouvplnémprouduavma-
teřské škole na Mírové ulici se inten-
zivně pracuje na stavebních úpravách
kuchyně,abynovýškolnírokzačalužv
novémprostředí.
Zakázku za necelých tři a půlmilionů
korun realizuje firma Elektro Kubiš z
Měřína.Cosevšechnoděláabudedě-
lat?Předevšímbudeosazenanovágas-

trotechnologie, instaluje se vzducho-
technické zařízení pro přívod a odvod
vzduchu v kuchyni, vyměněny budou
rozvody vody, kanalizace, ústředního
topení a také elektroinstalace. Dojde 
inavýměnunášlapnýchploch,obkladů
stěnananovouvýmalbu.
Podlesmlouvyodílobymělobýthoto-
vodo18.srpnatohotoroku. -pch-
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ZPRÁVY
OD HASIČŮ

Ve středu 12. července 2023 před se-
dmnáctou hodinou zasahovala jednot-
kaprofesionálníchhasičů ze stanice ve
VelkémMeziříčí společně s jednotkami
sborů dobrovolných hasičů z Měřína,
Meziříčka a Zhoře u požáru strniště u
Meziříčka Na likvidaci požáru použili
hasičiněkolikCproudůavysokotlakých
proudů. Po likvidaci požáru bylo místo
zásahupředánomajitelipozemku.

V pátek14. července2023 krátce před
osmnáctouhodinouzasahovaly jednot-
ky profesionálních hasičů ze stanic ve
VelkémMeziříčíaVelkéBítešiudoprav-
nínehodyosobníhoautomobiluna159.
kmdálniceD1vesměrunaPrahu.Zra-
něnouřidičkuošetřilizdravotníci.Hasiči
provedliprotipožárníopatřenínavozidle
amístoudálostitechnickyzabezpečili.

 npor. Jiří Doležal,
velitel stanice Velké Meziříčí

V pátek 7. července 2023 po patnácté
hodinězasahovalyjednotkyprofesionál-
níchhasičůzestanicveVelkémMeziříčí
a Třebíči společně s jednotkami sborů
dobrovolnýchhasičůzKamenné,Budišo-
vaaTasovaupožáruvčelínavKamenné.
NalikvidacipožárupoužilihasičiněkolikC
proudů a vysokotlakých proudů. Při zá-
sahubylyvynesenyzobjektuanásledně
ochlazovány tři propanbutanové lahve.
Po likvidaci požáru bylo místo zásahu
předánomajitelipozemku.

Požár strniště

Auto mimo dálnici

Výměna městského mobiliáře začala
najaře.Prvníetapa,vekterébylačást
laviček a odpadkových košů vyměně-
na,právěteďkončí.Nešlojenovýmě-
nu,alevznikla takénováodpočinková
místa.Celkembylopoměstěrozmístě-
nodvacetnovýchlaviček,třicetodpad-
kovýchkošůajedenstůl.

První etapa se týkala především ulic
Sokolovská, Novosady, Pod Hradbami

avčástiuliceHornoměstská.Nováodpo-
činkovámístapakvzniklanahřbitovem,
podzákladníškolouOslavickáavulicích
PionýrskáaČermákova.Bylavytipována
nazákladěkomunikacesveřejností.

„Během tohoto volebního období
chceme lavičky,odpadkovékošenebo
krytí kontejnerů vyměnit ve většině
sídlišť,“ uvedl na jaře starostaměsta
AlexandrosKaminaras.

MORÁŇSKÝ HŘBITOV PROŠEL 
VEGETAČNÍ ÚDRŽBOU PRVNÍ FÁZE VÝMĚNY LAVIČEK JE 

TÉMĚŘ U KONCE

V PARČÍKU JE MLATOVÁ CESTA
Obnova parčíku u brány pokračuje.
Po průklestu starých dřevin, výsad-
bě dvou nových platanů javorolistých
aterénníchúpraváchteďpracovnícivy-
bourali rozpraskanýasfaltovýchodník,
připravili základ a vytvořili novoumla-
tovoucestu.

Dokonceprázdninsedoparkuvrátí
mobiliář,novélavičkyaodpadkovékoše.
Napodzimproběhne ještěvýsadba la-
doněk,kterézjarakolemstromůutvoří
modréprstence.„Dovýsadbycibulovin
chceme zapojit veřejnost,“ uvedl sta-
rostaAlexandrosKaminaras.

Požár včelína a stodoly

-pch-

-mars-
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ZÁVĚR PRÁZDNIN BUDE PATŘIT 
HISTORICKÝM SLAVNOSTEM
Rakousko‑uherský císař František Josef I. a německý císař Vilém II. se 
po 114 letech opět setkají na zámku ve Velkém Meziříčí. První zářijový 
víkend se uskuteční tradiční historické slavnosti, které se v letošním 
roce ponesou v duchu císařských manévrů.

„Téma císařskýchmanévrů nebylo zvo-
leno náhodně, i když se letos nejedná
okulatévýročí.LetošnírokbyltotižNá-
rodnímpamátkovýmústavemvyhlášen
RokemHarrachůavelkomeziříčskému-
zeumsehistorickýmislavnostmidoto-
hoto celostátního projektu zapojí. Hos-
titelemvojenskýchmanévrůvzáří roku
1909byltotižmajitelvelkomeziříčského
zámkuhraběFrantišekHarrach,“říkáře-
ditelkamuzeaIrenaTronečková.

Pro návštěvníky je připraven pro-
gramjaknahlavnímnádvoří,takivzá-
meckémparku.Programnapódiuna-
bídne divadelní představení, dobové
módnípřehlídkyčihudebnívystoupení
v podání C. a k. komorního orchestru
zBratislavy.

V zámeckémparku si příchozí budou
moci prohlédnout vojenské ležení a ar-
mádnívýzbroj,navštívitpolnípoštu,za-
stříletsiveflobertkovéstřelnicičiochut-
natpokrmyzvojenskékuchyně.

Pocelývíkendbudemožnétakénavští-
vit zámecké a muzejní expozice, kterými
budou provádět kostýmovaní průvodci.
Ve výstavním sále v přízemí hlavní bu-
dovy bude přístupná výstava věnovaná
hrabětiFrantiškuHarrachovi.Tapředstaví
tuto významnou osobnost první poloviny
20. století nejen jako majitele velkostat-
kuahospodáře,ale také jakocestovatele
apodporovateleřadycharitativníchspolků.

Podrobnějšíinformacebudouprůběž-
nézveřejňoványnawebovýchstránkách
muzea.

CÍSAŘSKÉ MANÉVRY

Program na pódiu:
Sobota 2. září 
12.00–18.00
představenívojenskýchjednotek
příjezdcísařů
dobovámódnípřehlídka
dobováhudba
pohádkaproděti

Neděle 3. září 
12.00–17.00
nástupvojenskýchjednotek
vojenskáhudba
módnípřehlídka
dekorovánívítězů
bojovéoperace
odjezdcísařů

-muz-
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AMARYLIS A POZEMI ZAHRÁLY DOMA

KULTURNÍ LÉTO PŘINESLO VÝSTAVU I DECHOVKU

Velkomeziříčské kulturní léto je pro řadu místních 
kapel a uskupení skvělou příležitostí, jak se před-
stavit domácímu publiku. V červenci vystoupily 
hned dvě takové – Amarylis a PoZemi.

Skupina Amarylis nestála na pódiu kulturního léta poprvé
avelkomeziříčskýmposluchačůmjedostatečněznámá.Část
členůjeznašehoměstaačástzTřebíče,navícněkteříznich
dřívhrálismístnílegendárníkapelouStetson.Náměstíproto
bylovelmislušnězaplněno.Lidésiirskouhudbuvjejichpodání
opravdunáramněužívali.Znělypísničkyiinstrumentálky,do-
šlotéžnajinéžánry,třebafolkčicountry.

DuoPoZemi,kterétvoříBettyPospíšilováaJanZemánek,
vzniklovroce2020.Mázasebouužtřisezónyhranínasvat-
bách, různýchměstskýchakcích či jakopředskokanDalibora
JandynakoncertěvDačicích.Domácímposluchačůmmožná
nenítolikznámé,itakbylylavičkynanáměstíobsazené.Řada
lidí postávala kolem a neubránila se pohupování do rytmu
a prozpěvování spolu smuzikanty. Zněla totiž směsice zná-
mýchaoblíbenýchvesměspopovýchpísniček,jakonapříklad
Donebe,Jsemoptimista,aletřebaišansonČerešněneboVe-
runčinapíseňláskyzpohádkyJaksizasloužitprinceznu.Znovu
jemůžeteslyšel15.zářínafaře,kdebudouhrátprodobrouvěc
vrámciKávyodsrdce.

Martina Strnadová

Ipřesnepříznivépočasíobsadilavnedělivečervelkomeziříč-
skénáměstíspoustaposluchačů.MuzikantiLadislavaPrudíka
zasvůjvýkonsklidiliobrovskýpotlesk.

PosledníčervencovývíkendobsadiliJupiterclubmodeláři.Výsta-
vapředstavilanejenplastikovéapapírovémodely,alekviděníbyla
takémodelováželezniceavelkýsálpakpatřilRCmodelům. -pch-

-tik-
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ALE JE TADY KRÁSNĚ! JO, TADY JO
Je léto a velká část z nás míří kamsi k moři nebo do jiných zahraničních desti-
nací, a přitom pořádně neznáme ani okolí svého domu. Stačí jen taková krát-
ká procházka po okolí a zažít můžeme mnohem víc než na cestě kolem světa.
Dnessevydámezvelkomeziříčskéhoná-
městínarozhlednunaFajtověkopciazvo-
límetrasutaktrochunetradiční.Známěstí
vyjdeme směrem k Domu zdraví, těsně
přednímzahnemevlevoavyzkoušímesi,
jak nám jdou schody. Po Bezděkově po-
kračujemesměremkžidovskémuhřbitovu,
těsně před ním to vezmeme opět vlevo,
kdenásčekáprudkéstoupání,tonejhorší
na cestě. Pokračujeme pořád rovně a až
skončíasfalt,znovuodbočímevlevoajde-
meúzkoustezkoukolemželezničnídráhy.
Čekajínáspěknévýhledynaměsto.Cestu

krásnoupřírodoudoprovázíhukotdálnice.
Pochvílidojdemepoddálničnímostaza

nímsestezkaopětzvedáažnadželezniční
trať,která je tuhlubocezaříznutádomo-
hutnýchskal.Vystoupámeažktéměřčer-
stvéatrakci–železnémutrůnu.Posezení
stojízato.Výhledubohuželbránírozkoša-
tělájívanastráninaddálnicí,alepropěkný
výhledstačíkousekpoodejít.Apakužse
cesta začne pomalu rovnat, šotolinu vy-
střídáasfaltaFajtůvkopecužjenadostřel.

Rozhledna na Fajtově kopci sto-
jí od roku2015.Na její vrchol, který je

vevýšce36metrůnadzemí,vede175
schodů a pak už nás čekají krásné vý-
hledynejennaměsto,aleidoširokého
okolí. Novinkou letošního roku jsou ly-
žosáňkyadvojitéhráběJáryCimrmana.

Cestu zpět můžeme zvolit jakouko-
li, každopádně už bude jenom a jenom
zkopce.

Petr Chňoupek

Rozhledna na Fajtově kopci 
vs. věž kostela sv. Mikuláše

Výška:   36m 64m
Schody: 175 153
Vstupné: 30Kč 30Kč

HELMA JE ZÁKLAD
Vzákladníchškoláchjeprázd-
no,otovícteďdětivyužívají
workoutového, pumptracko-
vého a parkourového hřiště,
které jemezi nimi. Provozo-
vatel sportoviště připomíná,
aby děti nosily při jízdě na
kole či koloběžce helmu. Je
základemjejichbezpečnosti.

Při návštěvě hřiště je dů-
ležité předemsi pečlivě pro-
čístprovozní řád, který jena
sportovišti umístěn. Ten se
vprvnířadětýkábezpečnosti
při užívání zařízení v areá-
lu, dále také provozní doby,

důležitých telefonních čísel
vpřípaděnouzeapod.Každý
návštěvník je před vstupem
do sportovního areálu povi-
nen seznámit se s jeho pro-
voznímřádemaříditsejím.

Celý provozní řád nalez-
netevtomtočlánkunawebu
Velkomeziříčska i přímo na
sportovišti.

Zákonná povinnost mít na kole
a koloběžce při jízdě helmu
platí i na tomto sportovišti,

a to bez výjimek!

-tik-
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ALE JE TADY KRÁSNĚ! JO, TADY JO

Písničky Karlů Gotta, Hašlera, Černocha, Hály, Štěd-
rého i Zicha si užili senioři velkomeziříčského domova.
Parkdomovaprosenioryožilvestředu19.červencehudbou
a dobrou náladou. Konala se zahradní slavnost pro klienty
domova, jejich rodiny, přátele, známé a širokou veřejnost.
Příjemnýchládekaltánuchránilnávštěvníkypředúmorným
vedrem, a všichni si takmohli nerušeně vychutnat vystou-
penízpěváka,moderátoraaherceŠimonaPečenky.Písničky

zrepertoáruněkolikaKarlůpotěšily,mnohézaneslyzpětdo
mladých let.Zazněly třebaPopelky,LodíbíloučiMámmalý
stan.„Přitéhlepísničcevždyckydostanuchuťnabuřtanaříz-
nutéhopěknědohvězdičkyapomaluopékanéhonadohněm,
donějžodkapávášťáva,ažtopraská,“líčilzpěvákposlucha-
čůmsvojechutěalzepředpokládat,žemnohéznichnavnadil.
Lidézpívalispolusním,tleskali,bavilise.Příjemnédopoledne
tobylo.

Martina Strnadová

SENIOŘI SI ZAZPÍVALI PÍSNIČKY KARLŮ

Symbolicky v den, kdy jsme
si připomínali svátek soluň-
ských bratrů sv. Cyrila aMe-
toděje,ovládlvelkomeziříčské
náměstí Řecký večer. Akce
začalavpěthodinodpoledne,
ale už krátce před půl šes-
tousiodnejvyššího řeckého
bohavládunadměstemchtěl
vzít zpátky slovanský bůh
bouře,hromuableskuPerun.
Jehopanovánívšaktrvalojen
chvíli a nadměstemseopět
rozzářilo až téměř středo-
zemníslunce.

Večer zahájil nejprve v řeč-
tině,potévangličtině,anako-
necivčeštiněstarostaměsta

AlexandrosKaminaras.Apak
užzačalahrátskupinaProme-
theus, která řeckými rytmy
brzyroztančilanáměstí.
Z řecké taverny se zatím

linuly až božské vůně a lá-
kaly na řecké speciality jako
například souvlaki, musaku,
giouvetsi, tzatziki, choriatiki
salata,baklavuatd.Tovšese
zapíjelořeckýmivíny.

Velkomeziříčské náměstí
sepomalunořilodotmyapři-
šeldalšíkrásnýletnívečer,zá-
bavanabíralanaintenzitěana
náměstí vládla atmosféra jak
někdepodathénskouakropolí.

Petr Chňoupek

ZEUS NAKONEC 
PERUNA PORAZIL
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Po řádné prezenci, zahrnující převzetí soutěžních čísel, se jezdci shromáždili na společnou fotografii 
a následně vyrazili na spanilou jízdu Balinským údolím až na velkomeziříčské náměstí. Tam na ně již 
čekaly davy, vítaly je máváním a radostnými pokřiky. Po prohlídce kostela sv. Mikuláše se všichni vydali 
na cestu zpět k Dolnímu mlýnu, kde si večer užili piknik v doprovodu kapely The Suspenzors. Nechyběla 
zde ani soutěž o nejlepší kostým či historický bicykl. „Cenu za nejelegantnější oděv získala Magdaléna 
Dařbujanová z Lukova u Moravských Budějovic, nejhezčí historický bicykl přivezl František Uhlíř od Jívoví. 
Chtěl bych ještě moc poděkovat Jardovi Březnovi a Františku Uhlířovi za obrovskou pomoc při organizaci 
celé akce, dále také panu děkanovi Jiřímu Kaňovi, který nás provedl po kostele, sdělil nám vzácné a za-
jímavé informace o něm a následně nás i v podvečer přímo na mlýně navštívil,“ uvedl Petr Vidlák, hlavní 
organizátor akce a majitel balinského mlýna. Troufáme si říci, že už nyní se všichni těší na další ročník.

SPANILOU JÍZDU VEDL
V červenci se v Dolním mlýně v Ba-
linách uskutečnil již 6. ročník histo-
rických bicyklů.

Tina Kárníková
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VZPOMÍNÁMEODEŠLI Z NAŠICH ŘAD
Dne1.srpnatomubyly2roky,conásna-
vždyopustilpanJaroslav Hermány.Stále
vzpomínajímanželkaasynovésrodinami.

Dne 30. srpna 2023 tomu bude již rok,
kdy nás navždy opustila naše milovaná
babička,paníMarie Perničková.

S láskou a vděčností stále vzpomínají,
vsrdcivzpomínkyuzavřenémajíavšem
známým za krátkou vzpomínku děkují
vnuciAdamaOndřejDočkalovi.

Kdo v srdcích žije – neumírá

Dne 2. srpna jsme si připomněli první
smutnévýročí,conásnavždyopustilpan
Petr NavrátilzVelkéhoMeziříčí.

Po Tvém odchodu zbyl jenom velký žal 
a my s bolestí v našich srdcích musíme žít dál.

S láskou a úctou vzpomíná celá rodina. 

Všichnikdojstejejznaliamělirádi,věnujte
muprosímsnámitichouvzpomínku.

Krásná léta s Tebou prožitá nás budou pro-
vázet do konce života. Dík za to, čím jsi pro 
nás byla, za každý den, jejž jsi pro nás žila.

Dne29.8.2023uplynou4roky,kdynás
navždyopustilapaníVěra Trojanová.
Sláskouvzpomínajídětisrodinami.

Vladimír Duben,VelkéMeziříčí,76let,5.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
13.7.2023spanemVladimírem DubnemzVelkéhoMeziříčí.

Zarmoucenárodina

Jan Trojan,VelkéMeziříčí,nedožitých86let,10.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
14.7.2023spanemJanem TrojanemzVelkéhoMeziříčí.

Zarmoucenárodina

Rudolf Horký,VelkéMeziříčí,74let,11.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
19.7.2023spanemRudolfem HorkýmzVelkéhoMeziříčí.

Zarmoucenárodina

Jarmila Havelková,StráneckáZhoř,nedožitých80let,16.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
22.7.2023spaníJarmilou HavelkovouzeStráneckéZhoře.

Zarmoucenárodina

Vladimír Krejčí,VelkéMeziříčí,49let,15.7.2023

Josef Krejčí,VelkéMeziříčí,92let,17.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
26.7.2023spanemJosefem KrejčímzVelkéhoMeziříčí.

Zarmoucenárodina

Eva Hlaváčová,StráneckáZhoř,nedožitých68let,20.7.2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
31.7.2023spaníEvou HlaváčovouzeStráneckéZhoře.

Zarmoucenárodina

DěkujemeOsobníasistenciCharityŽďárnadSáza-
vouspobočkouveVelkémMeziříčízadlouhodobou
péčiopaníMiladuKlapalovou.

Děkujemezaprofesionálníalidskýpřístupvšechasi-
stentek,kteréumožnilyjejípobytvdomácímprostředí.

Rodina Klapalova

ECO Velké Meziříčí
JAZYKOVÉ  KURZY

ANGLIČTINA, NĚMČINA, 
FRANCOUZŠTINA, RUŠTINA

eco-prochazkova@seznam.cz tel.: č. 602 325 108

ZAHÁJEN ZÁPIS
do jazykových kurzů na školní rok 2023/24

32 LET PLNÍME SNY O BYDLENÍ
 stanovení tržních cen pro 
dědická řízení

•

•

zprostředkování prodeje 
a pronájmu nemovitostí 

Realitní kancelář
Náměstí 80/4, Velké Meziříčí

tel.: 777 636 157
www.realityvysocina.eu

Provoznídobakanceláře
redakceVelkomeziříčska:

Pondělí: 13‑17 hodin
Středa: 10‑12 hodin
Pátek: 8‑12 hodin
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Nabízímezpracování(nařezá-
ní,naštípaní,srovnání)dřeva.
Tel.:731457371

Koupím historický motocykl
nebomopedmožnoinekom-
pletní,dílyaj.Tel.:774746668

Koupíme nemovitost ve 
VelkémMeziříčíaokolí,dům,
byt, st. pozemky, pole, lesy,
ivexekuci,platbavhotovosti. 
Tel.:605054470

Provádím veškeré malířské
anatěračsképráce.
Tel.:605054470

Prodám suché palivové dře-
vo,smrkovécenaod1090Kč
za metr. Nabízíme i pře-
pravu dlouhé kulatiny. Tel.:
605054470

Půjčímštípacíařezací
automat.Tel.:731457371

Koupím truhlářskou srovná-
vačku/hoblovku/sprotaho-
vačkouKDRneboROJEK.
Tel.:774707147

Koupím motocykl Simson
Enduro nebo Electronic nebo
MZ ETZ 150/250 nebo Jawu
350/632‑640.Tel.:775240360

Prodám palivové dřevo 
(štípané).Tel.:605054470

KoupímbytveVelkémMeziříčí–
VelkéBíteši.Tel.:777732777

Prodám nový herní počítač
skládaný z komponent. Po-
čítač je určený pro nároč-
nější hry, ale i pro grafickou,
či projekční činnost. Cena
20000Kč. Nabízím záruč-
ní i pozáruční servis. Dále
nový kancelářský počítač
zaměřený na spolehlivost
anízkouspotřebuenergie za
18000Kč. Nabízím také zá-
lohovánídatařešenítechnic-
kýchproblémůsPC,telefony
adalšímizařízeními.
Volejtena731975328.

Vykupujikulatinuidřevo
„nastojáka“,kterépokácíme,
odvozzajištěn.
Tel.:731457371

Koupím pozemek – zahradu 
voblastiVelkéhoMeziříčí.
Tel.:777732777

Koupím československé du-
káty aj. zlaté mince. Tel.:
778080060

Nabízíme těžbu dřeva harves-
torem, ruční těžba, vyvážení
dřeva, odvoz a výkup dřeva.
Možnost i za odvoz dřevní
hmoty.Tel.:731457371

Prodámštípanédřevo–dub,
buk, smrk, borovice.Doprava
zajištěna.Tel.:731457371.

Koupím staré hračky, šlapa-
cí autíčka, pivní lahve s ná-
pisem, plechovice od olejů,
motocyklyasoučástkyknim. 
Tel.:732400672.Děkuji

Provádíme rekonstrukce 
bytovéhojádra,zednicképrá-
ceastavebnípráce.
Tel.:777700901

Koupím vojenskou výstroj
např.: vysouvací nože, tropic-
ké klobouky, oblečení pískové
zelené, modré barvy, kanady
boty okované‑plátěné, mas-
káče, muniční bedny, bun-
dy s kožichem, ruksaky. Na-
bídněte cokoliv i poškozené!
Volejte nebo prozvoňte na 
tel.:732400672.Děkuji

Koupímstavebnípozemek
veVMaokolí.Tel.:731457371

Mladým začínajícím manže-
lům nebo bydlícím v paneláku
nabízím3pokojovýslunnýbyt
spříslušenstvímvprvnímpo-
schodí rodinného domu. Dům
mávelkougaráž,uhelnu,dvo-
rekimalouzahrádku.Vpřízemí
bydlístaršíotecsinvalidnídce-
rou.Možnost,sbudoucívyhlíd-
kou stát se majitelem domu,
a pokračovatelem po sepsání

právní smlouvy v udržování či
zvelebování rodinného domu.
Jednání s právní jistotou nut-
nou podmínkou dohody. Vítán
domácíkutil.ZN:Čestnéjedná-
ní.Tel.:732950162.

Objednávámenasrpen20týd.
kuřice,nesou.Celoročněprodá-
vámelevnousměspronosnice
akrálíky,nyní25kgza340Kč
(prodáváme od 9 do 19 hodin
vždy po telefonické domluvě).
Dále prodáváme kulaté balíky
kvalitněusušenéhosena, prů-
měr160cm.Senojevbiokva-
litě.Tel.:737477773,Hrbov42
www.novotny‑hrbov.unas.cz.

Dobrýden,mámzájemokou-
pi garáže ve Velkém Meziříčí
a blízkém okolí. Pokud zvažu-
jeteprodejgaráže,prosím,za-
volejtemi. S případným vyklí-
zením rád pomůžu. Případně,
jako odměnu za doporučení
prodávajícíhonabízím5000Kč.
Děkuji.Tel.:608368532

Hledámkamarádkuneboka-
maráda na delší procházky a
kulturu.Tel.:7240851044

Pronajmuod1.9.2023nový
byt2+kknauliciŠkolní–me-
zonet, vše na jih, zateplený,
energ. velmi úsporný, cena
9.500Kč+spotřebaenergie.
Ne dom. zvířata (psi, kočky).
Tel.:776319525,volatvečer.

SOUKROMÁ 
INZERCE

Mediální partner: HORÁCKÉ NOVINY

VELKOMEZIRÍCSKO

13.00	Nivničanka	-	Jihomoravský	kraj
14.30	Věnovanka	-	Středočeský	kraj
16.00	Podhoranka	-	Jihočeský	kraj
17.30	Muzikanti	Ladislava	Prudíka	-	kraj	Vysočina
19.00	Moravská	Veselka	-	Olomoucký	kraj

XV.	ročník
Heřmanické	dechovky

12.	srpna	sobotu	v	
2023

vstupné 200,- Kč

Obec	
Dolní	Heřmanice	

pořádá

Jabloňov

. . .

DOLNÍ HEŘMANICE

. . .

TEL., FAX: 566 547 259

MASO Z ČESKÝCH CHOVŮ
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ZAMĚSTNÁNÍ VE
VELKÉM MEZIŘÍČÍ

ROTANA a.s.
Již více jak 20 let ve svém závodě ve Velkém Meziří-
čí produkujeme obráběcí nástroje, od návrhu až po 
finální realizaci.
Výrazným způsobem rozšiřujeme produkci naváza-
nou na nové poptávky nástrojů pro zdravotnictví. 
Budeme stavět nové prostory. Máme vize pro další 
období. Potřebujeme nové kolegy…

Technik CNC technologii
Specialista obráběcích
technologii
Obchodník
Více informací na www.rotana.cz/kariera

BAVÍ TĚ PRÁCE NA CNC STROJÍCH?
PŘIDEJ SE K NAŠEMU SKVĚLÉMU TÝMU!

U nás najdeš:
stabilitu nadnárodní firmy
přátelskou a férovou firemní kulturu
za dobře odvedenou práci motivující mzdu a něco navíc

Pro více informací napiš nebo volej.
Těšíme se na tebe.
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SOCIÁLNÍ
SLUŽBY MĚSTA 
VELKÉ MEZIŘÍČÍ

DĚJE SE V KNIHOVNĚ
tentokrát na téma
VELKÉ HRY

Takžestranouzůstanouveškeréaktivityzaloženénaentuziazmuvíceorganizáto-
rů.(NejstaršímtakovýmpočinemjePÁLENÍČARODĚJNIC,kterémudýchánazáda
recitačníklání JÁ,BÁSNIČKAabenjamínekČASNAČTENÍ.)Zatozmíníme tradici
náročnýchzahradníchakcíproveřejnostplněvnašírežii!Umímesepustitdotako-
výchšíleností,jakýmijsounedělníoslavydnůdětí.Možnásivzpomenetenačerv-
novéZIMNÍRADOVÁNKYseskutečnýmsněhem!Zrovnajakoseparádněvyřádí-
mepřicelodenníchakcíchtěsněpřiléhajícíchkekoncůmškolníhorokuneboletních
prázdnin.NaposledjsmezdezřídiliZOOabylatojízda!Vždyckysesnažímeospo-
lečnézážitky(pra)rodičůsdětmipřiopravdubláznivýchdisciplínách.Nikdynechybí
stánkysdobrůtkamianityscenami.Zcelazáměrněnabízímespíševodusešťávou
askokvpytli,nežpomelo‑grepaskákacíhrad.Apřestosenikomunechcedomů.

Tak jako se rok překulil do své druhé poloviny, tak se také zrcadlově 
překlopily tyto mrňavé článečky o městské knihovně. V lednu měl 
první z nich téma Zavřeno, v červenci Otevřeno. Únor přinesl zmín-
ku o Malých hrách za běžného provozu, srpen nabízí Velké hry mimo 
obvyklý cvrkot v půjčovnách. Tentokrát budou zmíněny jen takové, 
které vymyslíme, připravíme a realizujeme sami od A po Z.

Mininěmčina
Coudělatproto,abychomdonutilinaše
odpočívající mozky aspoň trochu se
rozhýbat?

Hrajeme dětské hry Jméno, město
a Člověče, nezlob se, ale ty jsou pou-
ze mechanickým vyplněním společně
strávenéhočasu,stáleseopakujícíjed-
noduchoučinností.Přemýšlímeo tom,
jaktozkusitjinak.Nakupujemevmíst-
ních obchodních centrech, která mají
německé či rakouskémajitele, a často
sesetkávámesezbožím,naněmžjsou
německéčianglickénápisy, jimžvětši-
naznásnerozumí.Podobnéjetosre-
klamamivčasopisechčivtelevizi.Atak
vznikla myšlenka: což takhle začít se
trochuučitcizíjazyk?

Problémjevtom,žepřípadnízájem-
cio totoučeníse liší svými jazykovými
zkušenostmi, ale naprostá většina se
zcizíchjazykůsetkalaveškolejensruš-
tinou.Dohodlijsmesetedynadobrovol-
ném kroužku tzv. Mininěmčiny. Máme
kdispozicijednoduchouučebniciNěmči-
na–Slovíčkaagramatikaprozačáteč-
níky.NapsalyjivMnichovětřiněmecké
učitelky jazykové školy amá obtížnost
A1. Zdá se nám, že je praktičtější než
učebnicevydávanéčeskýmiautory.Jsou
v ní uvedeny nejčastěji se vyskytující
okruhy konverzace v jednoduchých vě-
tách jakonapř.Rodina,domácnost,na-
kupování, na poště, u policie, v hotelu.
Zajímavéje,žeučebniceuvádínapř.roz-
dílyužívanýchpozdravůvněmeckymlu-
vícíchzemích(Německo,Rakousko,Švý-
carsko)aj.Zatímjenásosmodvážných
apočítámeistím,ženěkteříodpadnou.
Zkusímeto.

Klienti DPS

Inaponurépodzimnívečerymámetriumf.Užpomýšlímenachystánítřetíhoroč-
níkuSTEZKYODVAHY.Lonibylzájemtakveliký,ženámdátentokráthodnězabrat,
abychomstatečnádítkaneochudilioprožiteklehoulinkéhrůzy,zatojeirodičezba-
vilizážitkudlouhéhočekání.Tomáalečas.PředtímnásčekáještěpremiéraKNI-
HOVNÍSTOPOVANÉ,akdoví,třebasetakéstanekaždoročníVelkouhrou.

text: Ivana Vaňková, foto: Josef Matějíček, Tina Kárníková



SPOLEČNOST www.velkomeziricsko.cz 23

Když žena v minulosti porodila, leže-
la i s novorozencempo dobu šestinedělí
vkoutě.Koutbylolůžko,kteréstávalovle-
vémrohuučelnístěnysvětniceaodzbyt-
ku místnosti bylo
o d d ě l e n o
závěsem.
Tomuto
závěsu
se říka-
lokoutní
plachtači
koutnice,
naHorácku
byla nazý-
vánatakéjako
boudnice. Od-
dělení lůžka za-
jišťovalo matce
idítětiklidarov-
něž tak měli být
chráněnipředzlými
silami.

Ve sbírkách nalezne-
mehnedněkolikkoutních
plachet, které se do mu-
zea dostaly darem, dvě do-
koncezakoupilDámskýodborvroce
1893.Většinazkoutnicpocházízpřelomu
18.a19.století,popřípadězprvnípoloviny
19.století.Ktěmnejstaršímseřadíplach-
tazBochovic,kterábylazhotovenavroce
1750.

Předměty ovšem nejsou zajímavé je-
nomsvýmstářím,aledůležitýjetakéje-
jichpříběhaokolnosti,zajakýchsedomu-

zeadostaly.Ujednézplachetjevestarém
inventáři uvedeno, žepochází zPavlova,
protožejidomuzeadarovalaAnnaKarás-
ková,domkářkaprávěztétoobce.Ovšem

pozdějibylozjištěno,že
boudnice pochá-

zela z Horních
Rads l av i c ,
kde ji do
výbavy do-
stala Marie 
Smejka lo-
vá, když se

vdávala zaKa-
ráska z Pavlova.

Přišlaovšemválka
asnínouzeotkani-
ny,a tak jidarovala
svésnašeAnněKa-
ráskové,abyzníuši-
la svémumuži košili.
Tatakneučinilazobav

otrvanlivosttétolátky
a užívala ji raději jako
přikrývkunapostel.
S koutem souvisí

i koutní
hrnecnebolikou-

tňák.Vesvépůvodní
funkciseužívalkno-
šeníslepičíčijinévy-
datnépolévkyšestinedělkám
dokouta.Ovšemstejnějako
další předměty v lidovém
prostředí, i koutňák býval
víceúčelový a sloužil například

kpřenášenípokrmůnapole.Jedenzhrnců
darovala domuzea v roce 1932Antonie
Vaňková, která spolu se svýmmanže-
lemAloisem,kterýbylobchodníkem,
vlastnila dům pod radnicí. Dnes jej
známejakocukrárnu.

Miminkobylosamozřejmětře-
badoněčehoobléci,atakvde-
pozitáři nalezneme například
krásný háčkovaný komplet
skládajícísezčepičkyaka-
bátku z prvního poloviny
minuléhostoletí.

Po dobu šestinedělí,
někdy až do půl roku,
bylo dítě zavinováno
do peřinky. K pře-
vázání peřinky pak
sloužil zhruba
d voume t r ov ý
pásek, který se
nazýval povijan.

Vroce1938seFrantiš-
ku Josefu Svobodovi
podařilodosbírekzískatpovijan
z nedalekých Laviček, který
je vyroben z hrubšího plátna

a zdoben pestro-
barevnouvýšivkou.

Součástínarozenídítětebyl icírkev-
ní obřad zvaný úvod, kdy bylo mat-
ce udělováno požehnání při prvním
příchodudokostelapoporodu.Ženy
přicházelyvesvátečnímoděvu,vně-
kterých regionech byla žena zahale-
nadoplachtyzvanéúvodnice,kterou
částečně ovinula i dítě. Tyto pleny

dostávaly nevěsty před svatbou od
své matky či kmotry. Ve sbírkách
muzea se nacházejí úvodnice pře-
devším z 19. století, a to například
z Rohů, jižních Čech a samozřejmě
izVelkéhoMeziříčí.NaplenězeZne-
tínku je mezi motivy drobných kvě-
tů a různých písmen vyšit dokonce 

iletopočet1861,cožbymohlbýtrok
zhotovení.

DÍL 20: NAROZENÍ DÍTĚTE
ZE ZÁMKU
Příchod dítěte na svět byl v minulosti spojen s řadou zvyků 
a obyčejů, které se postupem času vytratily. Pojmy koutnice, 
boudnice či úvodnice už většině lidí nic neříkají, hrnec koutňák 
už v domácnosti také nepoužíváme. Díky sbírkovým předmě-
tům si ale tyto zvyky, které provázely narození dítěte, můžeme 
připomenout.

PŘEDCHOZÍDÍLY
NAJDETEZDE ÚVODNICE
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FUNNY FEST NABÍDNE HUDBU I SLALOM S BRÝLEMI

SEMINÁŘ KE KOTLÍKOVÝM DOTACÍM BUDE V JUPITERU

HRAJTE SI S KNIHOVNOU

KDY A KAM VYRAZIT NA FOTBAL

Již devátý ročník multižánrového festivalu
FunnyFestseuskutečnívpátek18.srpnaod
15hodinnanáměstíveVelkémMeziříčí.Po-
řadatelemjenízkoprahovézařízeníWellmez.

Na festivalu vystoupí umělci z Velkého
Meziříčíaokolí,kteřísevzdalinárokunaho-
norář.AkcizahájízpěvačkaMichaelaŠedivá,
kterounásledněvystřídákapelaJaykey.Tě-
šitsemůžetetakénakapelySqostaVzhů-
ru a níž.Hudební program zakončí skupina
HangOver. Jako doprovodný program bude
připraveno malování na obličej, fotbálek
nebovýrobavlastníchplacek.Vyzkoušítesi
islalomsbrýlemisimulujícímistavpopožití
alkoholunebomarihuany.Vefotokoutkuse
budetemocivyfotitsrůznýmirekvizitami.Na
akcizavítajítakéznámíaoblíbeníTikTokeři.

Ke koupi budou výrobky od klientů
Denního stacionáře Nesa a Centra du-
ševníhozdravíKlubv9. I letosseoob-
čerstvení postará Jan Dvořák, který
provozuje místní klub Rock Depo. Kávu
a dezert si budete moci dát v oblíbené
KavárněabistruTermoska.

Nízkoprahovézařízeníprodětiamlá-
dežWellmezspadajícípodOblastnícha-
rituŽďárnadSázavoupůsobíveVelkém
Meziříčíodroku2011.Pracovnícizařízení
poskytujípomocapodporudospívajícím,
kteříseocitlivnepříznivéživotnísituaci
(experimentovánísnávykovými látkami,
vztahové a psychické problémy) nebo
jsoutěmitosituacemiohroženi.

-red-

Knihovní cestovkapořádánasvézahra-
děmaléprázdninovézájezdykaždépon-
dělí,středuapátekod3.7.do1.9.2023,
vícevpůjčovněprodětiMěstskéknihov-
nyVelkéMeziříčí

Knihovní stopovaná proběhne 22.
a24.8.,odchodv9:00,návratdooběda.
Klasická hra v tradičním provedení pro
děti každého věku, dospělí vítáni, trasa
nenáročná, kočárky možné. Rezerva-
ce nutná na oddělení pro děti do12:00
vpondělí21.8.Přideštiakcepadá.

FC Velké Meziříčí A
Neděle6.8.202317:00  Ždírec–VelkéMeziříčí
Neděle13.8.202310:15 VelkéMeziříčí–Speřice
Neděle20.8.202316:30 Tasovice–VelkéMeziříčí
Neděle27.8.202310:15  VelkéMeziříčí–LíšeňB
Neděle3.9.202316:00  Lanžhot–VelkéMeziříčí

FC Velké Meziříčí B
Neděle13.8.202314:00 VelkéMeziříčíB–FŠTřebíč
Sobota19.8.202316:30 ŽďárnadSázavouB–VelkéMeziříčíB
Neděle27.8.202314:00 VelkéMeziříčíB–VrchovinaB
Sobota2.9.202316:00  Chotěboř–VelkéMeziříčíB

FC Velké Meziříčí C
Sobota12.8.202314:00  VelkéMeziříčíC–BystřicenadPernštejnemB
Neděle20.8.202316:30 Vír–VelkéMeziříčíC
Sobota26.8.202314:00 VelkéMeziříčíC–Moravec
Neděle3.9.202316:00  DolníRožínka–VelkéMeziříčíC

Mátestarýkotel?Od1.září2024budou
zakázány kotle 1. a 2. emisní třídy. Na
pořízení novéhomůžete požádat o do-
taciazískataž95%výdajů.

Podrobnosti o kotlíkových dotacích
v Kraji Vysočina pro nízkopříjmové do-
mácnosti získáte na semináři, který
proběhne16. srpna od 16 do 18 hodin 
v Jupiter clubu.

Příjem žádostí o dotace bude probí-
hatod1.9.2023do31.8.2024.

Více informací naleznete na webu
Kraje Vysočina: www.kr‑vysocina.cz/
kotliky. Případné dotazy můžete smě-
řovat na kotlíkovou linku 564602888
nebonaemail:kotliky@kr‑vysocina.cz.
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Krajský úřad Kraje Vysočina pořádá informační semináře pro žadatele o kotlíkové dotace 

Obec Termín 
konání 

Čas  
konání Místo konání 

Bystřice nad Pernštejnem 17. 7. 2023 16:00 - 18:00 Příční 405, 593 01 Bystřice nad Pernštejnem (Městský úřad) 

Moravské Budějovice 19. 7. 2023 16:00 - 18:00 nám. Míru 31, 676 02 Moravské Budějovice (Městský úřad) 

Pelhřimov 24. 7. 2023 16:00 - 18:00 Pražská 2460, 393 01 Pelhřimov (Městský úřad) 

Chotěboř 25. 7. 2023 16:00 - 18:00 Tyršova 793, 583 01 Chotěboř (Dům dětí a mládeže Junior) 

Světlá nad Sázavou 26. 7. 2023 16:00 - 18:00 nám. Trčků z Lípy 18, 582 91 Světlá nad Sázavou (Městský úřad) 

Náměšť nad Oslavou 31. 7. 2023 16:00 - 18:00 Masarykovo nám. 104, 675 71 Náměšť nad Oslavou (Městský úřad) 

Humpolec 2. 8. 2023 16:00 - 18:00 Havlíčkovo náměstí 91, 396 01 Humpolec (Mikádo, Malá scéna) 

Třebíč 7. 8. 2023 16:00 - 18:00 Masarykovo nám. 116/6, 674 01 Třebíč (Městský úřad) 

Havlíčkův Brod 9. 8. 2023 16:00 - 18:00 Havlíčkovo náměstí 57, 580 01 Havlíčkův Brod (Městský úřad) 

Jihlava 14. 8. 2023 16:00 - 18:00 Žižkova 1882/57, 586 01 Jihlava (Kraj Vysočina, místnost B 3.16) 

Nové Město na Moravě 14. 8. 2023 16:00 - 18:00 Vratislavovo nám. 103, 592 31 Nové Město na Moravě (Městský úřad) 

Telč 16. 8. 2023 16:00 - 18:00 nám. Zachariáše z Hradce 10, 588 56 Telč (Radnice, Obřadní síň) 

Velké Meziříčí 16. 8. 2023 16:00 - 18:00 Náměstí 17/19, 594 01 Velké Meziříčí (JUPITER club) 

Pacov 21. 8. 2023 16:00 - 18:00 nám. Svobody 1, 395 01 Pacov (Zámek Pacov, Zámecký sál) 

Žďár nad Sázavou 23. 8. 2023 16:00 - 18:00 Žižkova 227/1, 591 01 Žďár nad Sázavou (Městský úřad) 
 

Termín vyhlášení výzvy: 27. 6. 2022. Příjem žádostí bude probíhat od 1. 9. 2023 do 31. 8. 2024. 

Více informací naleznete na internetových stránkách Kraje Vysočina: www.kr-vysocina.cz/kotliky.  
Případné dotazy můžete směřovat na kotlíkovou linku: 564 602 888 nebo na email: kotliky@kr-vysocina.cz.   
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FUNNY FEST NABÍDNE HUDBU I SLALOM S BRÝLEMI

DÓZA UŽ PŘIPRAVUJE NOVÝ ŠKOLNÍ ROK

PŘIJĎTE NA DEN ZÁCHRANÁŘŮ

DEN ZDRAVÍ SE KONÁ V ÚTERÝ 5. ZÁŘÍ

JAKUB PUSTINA ZAZPÍVÁ S GABRIELOU BEŇAČKOVOU

Hned 1. září Dóza spouští zápis do
kroužků. Přihlásit se můžete na webu 
Dozavm.cz.

DětskýdenanebBezpečnědoškolysi
sdětmiužijete4.záříod8do15hodinna
dopravnímhřišti.

Zdravěabezpečněnadopravnímhři-
štisidětizajezdí19.záříod15do18ho-

din.Akcepro širokouveřejnost se koná
v rámci Evropského týdne mobility –
Kombinujajeď.

Na Dračí létání na Fajtově kopci se
můžete těšit 24. září. Odpoledne plné
zábavy,smíchuapohybuproběhneod
14 do 18 hodin. Se svými papírovými
výtvorymůžete soutěžit ve třech ka-

tegoriích– děti 3–6 let, děti 7–14 let
a všichni nad 15. Nezapomeňte, že
k soutěži jenutné se registrovat, a to
užod1.do20.září,cenaje50Kč.Re-
gistraci lze provést i přímo na místě,
ovšemzacenu100Kč.Zanepříznivého
počasíseakcenekoná.

Víceinformacínawww.doza.cz

Tradičnízářijováakceseuskutečnívečtvrtek7.záříod10do
12hodinnavelkomeziříčskémnáměstí.Součástíbudouukáz-
kyzásahůjednotlivýchsložek,výcvikpsů,záchranaživota.Na
akcispolupracujehasičskýzáchrannýsbor,PolicieČR,městská
policie,ZdravotnickázáchrannáslužbaKrajeVysočinaaBESIP
KrajeVysočinasdopravníprevencí.

Se zahájením školního roku si Zdravé město Velké Meziří-
čí připravilo akci plnou zdraví na náměstí. Těšit se můžete
nahudebnězábavnévystoupeníproděti, kuchařskoushow
s Pavlem Brichzinem (šéfkuchař restaurace Čestr Praha),
ochutnávkydobrot,měřenícholesteroluacukruvkrvinebo
stánkysregionálnímipotravinami.

Po boku žďárského tenoristy Jakuba
Pustiny se velkomeziříčskému publiku
představísvětovásopranistkaGabriela
Beňačková.Koncerthudebníhofestiva-
luJakubPustinaajehohostéproběhne
vJupiterclubu17.záříod19hodin.

Jakub Pustina již dvacet let pat-
římezipředníopernípěvceadíkysvé
houževnatosti,mohutnémuhlasuata-
lentu se propracoval až na pěvce nej-
náročnějších operních partů na světě,

atopartůRichardaWagnera.Díkysvé
nezdolné hlasové výdrži a brilantní
technice patří do hrstky pěvců na ce-
lémsvětě,kteříjsouschopnizvládnout
extrémně dlouhý a extrémně náročný
part Wagnerova Tristana. Jakub Pus-
tinavšakzůstávánadálevysočinským
patriotema jeho festival je tak jižne-
odmyslitelnousoučástíkulturníhodění
naVysočině.

-red-

-tik-

-tik-
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S jakou vizí jste v roce 1997 na pozici ředitele nastupoval a co 
se vám z ní podařilo, či nepodařilo naplnit?
Vizi rozvoje jsem samozřejmě měl. Po materiální a personál-
ní stránce se řada věcí podařila. Ale to, o co jsem usiloval asi 
dvacet let, se mi uskutečnit nepovedlo. A to postavit novou 
tělocvičnu včetně zázemí, knihovny, studovny, společenského 
prostoru. Nakonec je opravená a provozuschopná tělocvič-
na původní. Chtěl jsem víc – prostor, kde by žáci mohli pobý-
vat, studovat, cvičit, jeho součástí by byla případně i kavárna. 
Ztroskotalo to vždycky na penězích. Ať bylo vedení kraje, coby 
našeho zřizovatele, jakékoli, nikdy jsem to neprosadil. Mám 
připravenou pěknou studii, ale bohužel, zůstala ležet v šuplíku.
To je škoda, vize je to krásná. Ale otočme, co se podařilo?
Zlepšit podmínky pro žáky a učitele, vybavit učebny, kabinety 
a některé laboratoře. Vybudovat centrální šatny, hygienická 
zařízení, nové venkovní hřiště, vyměnit okna. Snažil jsem se 
též přispět k příjemné a tvůrčí atmosféře mezi zaměstnanci 
a mezi učiteli a žáky.
Směřování školy zůstalo dle vašich představ?
Snažil jsem se zachovat všeobecnost. Jsme gymnáziem pro 
Velké Meziříčí a okolí, nechtěl jsem proto žádné úzké specia-

lizace. Vždycky jsem trval na tom, abychom zůstali všeobecně 
vzdělávací školou s tím, že si žáci vyšších ročníků mohou vy-
brat volitelné předměty, ale určité míry všeobecného vzdělání 
se musí dostat všem.
Tendence k úzké specializaci gymnázií byly?
Dřív ne, až se vznikem rámcových a školních vzdělávacích pro-
gramů počátkem nultých let k tomu dochází a asi bude i u nás.
V čem vidíte současný největší problém školství?
Těžko to jednoduše říct. Myslím, že dřív byli žáci víc motivovaní, 
i když ne všichni. A covid nadělal mnoho nepěkného, žáci se 
moc nepřipravovali a jejich pocit, že to tak půjde dál, částečně 
setrvává. Snad se to zase vylepší.
Změnili se v něčem žáci za ty roky, co učíte?
Žáci a žákyně mají například více možností jak získávat infor-
mace z různých zdrojů. Všechno se vyvíjí a nemohl bych říct, že 
dřív to bylo mnohem lepší nebo naopak.
Co nového přibylo ve výuce, krom všudypřítomné IT techni-
ky?
Zavedli jsme předmět základy přírodních věd, jehož smyslem je 
pokusit se prostřednictvím badatelsky orientované výuky čás-

Učitel matematiky a fyziky RNDr. Aleš Trojánek, PhD. spojil celý svůj pro-
fesní život s velkomeziříčským gymnáziem. Od roku 1997 stál v jeho čele, 
tedy dlouhých šestadvacet let. V červenci jako ředitel školy skončil. Nic-
méně na velký odpočinek se ani v penzi nechystá. S gymnáziem a taktéž 
s fyzikou nechce ztratit kontakt. Hodlá pár hodin stále učit, účastnit se 
fyzikálních seminářů a některé z nich pořádat, udržovat vztahy prospěš-
né škole. Velmi mu na ní totiž záleží.

AŤ MEZIŘÍČŠTÍ 
GYMNÁZIUM 
CHRÁNÍ,
PŘEJE SI TROJÁNEK

Martina Strnadová
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tečně integrovat pohled na přírodu. Kaž-
dého půl roku jej učí jiní učitelé, neboť se 
týká geografie, biologie, chemie a fyziky. 
Například v geografii jde o práce v teré-
nu, v biologii o složitější laboratorní prá-
ce, náplní fyzikální části předmětu jsou 
elementární poznatky z kvantové fyziky 
a frekventanti tohoto předmětu absol-
vují zajímavé laboratorní práce například 
s AFM mikroskopem. Pomůcky na labo-
ratorní práce nám zapůjčí a na výuce se 
podílejí pracovníci Ústavu fyzikálního 
inženýrství Fakulty strojního inženýrství 
VUT v Brně. I v humanitních předmětech 
se kolegyně snaží o prvky badatelské 
výuky a dochází i ke spolupráci při výuce 
v předmětech matematika a dějepis.
Mění se úspěšnost zdejších studentů 
v přijímacím řízení na vysoké školy?
V podstatě se na školy dostávají všichni. 
Otázkou je, jak jsou potom dál úspěšní.
Zájem o velkomeziříčské gymnázium je 
trvale stejný?
Zájemců máme každoročně podobný 
počet, převis, ale ne dramatický. Stává 
se, že Bítešáci nám utíkají do Brna, ale 
stav máme setrvalý, naplňujeme dvě tři-
cetičlenné třídy. O víceleté gymnázium je 
zájem větší než o čtyřleté.
Vedou se diskuse o zachování vícele-
tých gymnázií. Co vy na to?
Uvědomuji si význam existence vícele-
tého gymnázia zrovna tady pro Meziříčí. 
Kdyby tu nebylo, tak žáci odejdou a už se 
do Meziříčí nevrátí. A že by víceleté gym-
názium zaniklo, si nemyslím. Ve velkých 
městech, třeba v Praze, je mnoho dal-
ších škol i jiných zřizovatelů, a i tak je tam 
procento víceletých gymnázií mnohem 
větší než na Vysočině. Takže budoucnost 
to asi má.

Vašimi obory jsou matematika a fyzika. 
Chtěl jste být vždycky pedagog?
V podstatě ano.
Který z oborů máte raději?
Když jsem se stal ředitelem, můj úvazek 
se zmenšil a zůstal jsem jen u fyziky. Ta 
je mi bližší.

Co konkrétně?
Všechno, ale asi nejzajímavější je z řady 
důvodů kvantová fyzika a teorie relati-
vity. Kvantová fyzika objasnila strukturu 
atomů, molekul, periodickou soustavu 
prvků, fungování pevných látek a mnoho 
dalších aspektů našeho světa. Je zákla-
dem pro všechny moderní technologie 
od počítačů a laserů až po jaderné elek-
trárny. Navíc z koncepčního hlediska má 
v sobě cosi „tajemného“. Teorie relativity 
vnáší jiný pohled na prostor a čas, než na 
jaký jsme zvyklí, a bez jejich poznatků se 
neobejdou například zařízení GPS…

Vídám vás často na přednáškách festi-
valu filozofie. Co vás na filozofii nejvíc 
baví?
S matematikou a fyzikou se prolíná. V te-
orii poznání hraje fyzika větší roli než fi-
lozofie. Jsem aktivním členem Jednoty 
českých matematiků a fyziků (JČMF). 
V jejím rámci spolu s naším gymnáziem 
organizujeme semináře o filozofických 
otázkách matematiky a fyziky. Jezdí 
sem středoškolští a vysokoškolští peda-
gogové z celé republiky, takže my tohle 
propojení fyziky a filozofie pěstujeme už 
desítky let.
Kdo vás zaujal na festivalu filozofie le-
tos?
Letos bylo téma „Lokální, globální“. 
Přednášel profesor Podolský, který 
k nám jezdí pravidelně už asi dvacet let, 
velice dobře se známe. Nenechal jsem 
si ujít ani přednášku Magdy Vášáryové 
a profesorů Kroba a Bělohradského.

Taky tam byl Marek Orko Vácha, který 
řekl: Když vědec nevymyslí nějaký pří-
rodní zákon, pravděpodobně na něj při-
jde později někdo jiný. Ale kdyby Dvo-
řák nesložil Novosvětskou, nikdo jiný 
už ji nenapíše. Souhlasíte?
No, možná ano, třeba speciální teorie 
relativity v době svého vzniku už byla 

„nazrálá“, a kdyby s ní nepřišel Einstein, 
došlo by se k ní určitě i bez něj. Ale co se 
týče obecné teorie relativity, Einsteinův 
přínos je jedinečný.
Těšíte se na odpočinek?
Mám k tomu ambivalentní vztah. Až 
nebudu muset dělat některé věci, třeba 
vyplňování tabulek, úředničinu, tak to 
uvítám. Ale na druhou stranu nechci zů-
stat doma, chci se věnovat fyzice aspoň 
trochu. Budu pořád pár hodin učit, po-
řádat semináře v rámci JČMF, udržovat 
kontakty s vysokými školami.
A jak vůbec odpočíváte? Sportujete?
Tenis skončil, běhání skončilo, mám 
špatná kolena. Takže pracuji trochu na 

zahradě a zejména v létě chodím plavat.
Chodil jste na gymnázium jako student, 
pak jste tu celý život učil. Jste senti-
mentální ve vztahu k této škole?
Vždycky mi na ní záleželo a záleží.
Co pro vás velkomeziříčské gymnázium 
s celou jeho historií znamená?
Byl to v podstatě můj život. Snažil jsem 
se (často s pomocí architektů), aby ve 
škole bylo esteticky příjemné prostředí 
a aby v ní byla tvůrčí a příjemná atmo-
sféra. Historie zavazuje. Vždyť výuka 
byla zahájena na Zemské vyšší reální 
škole ve Velkém Meziříčí roku 1899 a od 
roku 1901 probíhala již v této velkolepě 
koncipované a postavené budově. Došlo 
tak k naplnění 33 let trvajícího usilová-
ní představitelů města o zřízení reálky, 
neboť, jak se píše v kronice školy: „Vůdčí 
kruhové města Velkého Meziříčí i širého 
okruhu velkomeziříčského záhy seznali, 
že jest střední škola, zejména pak reálka, 
pro obyvatelstvo chudičkých hornatých 
krajů českomoravského pohoří životní 
potřebou. Nelze orbou v těchto kameni-
tých, skalnatých krajích domoci se bla-
hobytu, živnost a průmysl musejí zjed-
nati chleba, a mají  -li tyto zkvétati, třeba 
jest lidí technicky vzdělaných.“
Snad mohu zmínit, že jsem přispěl 
k tomu, že nedošlo ke sloučení všech 
středních škol do jedné a že jsme ne-
dopustili zrušení osmiletého studia. To 
by nebylo dobré. Je zapotřebí, aby si to 
velkomeziříčská komunita uvědomova-
la a instituci chránila jako samostatnou, 
prosperující, poskytující vzdělání široké-
mu okolí i do budoucna.
Podle vás, v čem by sloučení školu po-
škodilo nejvíc?
Chyběla by odbornost pedagogů kvalifi-
kovaných na všechny předměty. Učilo by 
se na různých místech. Systém řízení by 
byl jiný. Spojením by se škola znivelizo-
vala.
Když se ptáte, co jste udělal, někdy je 
dobré se ptát, čemu jste zabránil? Člo-
věk na vedoucí pozici může leccos prosa-
dit, ale někdy také zajistit, aby se něco 
nestalo. To se, myslím, povedlo. A je to 
hodně důležité. Zdůrazňuji, že to neby-
la zásluha jenom má, ale všech – měs-
ta, sdružení rodičů, absolventů, učitelů 
a dalších lidí, kteří sepisovali petice a po-
dobně.
Co byste popřál nové ředitelce?
Aby se jí dařilo. Ilonu Pokornou znám 
dlouho a věřím, že si povede dobře ona 
i škola.
A škole?
Ať si zachová genia loci a má řadu zapá-
lených a kvalifikovaných učitelů a učite-
lek a po vzdělání toužících žáků a žákyň.

Vůdčí kruhové města Velké-
ho Meziříčí i širého okruhu 
velkomeziříčského záhy 

seznali, že jest střední škola, zejména 
pak reálka, pro obyvatelstvo chudič-
kých hornatých krajů českomorav-
ského pohoří životní potřebou. Nelze 
orbou v těchto kamenitých, skalnatých 
krajích domoci se blahobytu, živnost 
a průmysl musejí zjednati chleba, 
a mají  -li tyto zkvétati, třeba jest lidí 
technicky vzdělaných.

— Z KRONIKY GYMNÁZIA

Strojní inženýr Josef Arnošt Roček absolvoval s českoslo-
venskými legiemi celou sibiřskou anabázi a vojenský stej-
nokroj nesvlékl ani po válce. Pojďme se seznámit s jeho 

osudem.
Josef se narodil 25. srpna 1888 ve Velkém Meziříčí v domě 

číslo popisné 81, a to jako syn učitele obecné školy ve Velkém 
Meziříčí Josefa Ročka, jenž byl synem nadučitele v Nasavrkách 
Josefa Ročka a jeho ženy Anny rozené Zástěrové. Matkou Jose-
fa byla Adéla, dcera svitavského měšťana Františka Langera 
a jeho ženy Arnoštky rozené Thonové.

Vystudoval techniku, ale jako strojní inženýr nenašel v rod-
ném městě uplatnění a přestěhoval se do Brna. Do války pak 
rukoval do Jihlavy k 81. pěšímu pluku a s ním zamířil na ruskou 
frontu, a to v březnu 1916 jako jednoroční dobrovolník. Do rus-
kého zajetí padl 5. října 1916 u Břežan a putoval do zajatecké-
ho tábora Darnica u Kyjeva. Tam se okamžitě přihlásil do le-

gií, 14. října 1916 byl přijat a zařazen do svazku 1. střeleckého 
pluku Mistra Jana Husa. Později pak sloužil u radiotelegrafické 
roty.

Domů z Ruska se vracel na lodi Edellyn, která vyplula z Vladi-
vostoku 1. června 1920. Přeplula, se zastávkou na Havajských 
ostrovech, Tichý oceán a přes Panamský průliv do Atlantického 
oceánu. Gibraltarským průlivem se dostala do Středozemního 
moře a 6. srpna 1920 zakotvila v Terstu. Josef skončil v legiích 
už 18. srpna 1920, ale armádě zůstal věrný i nadále a sloužil 
u telegrafního pluku Československé armády v Praze.

Osudovou se pro něj stala svatba s Růženou, dcerou notáře 
Viléma Kappuse. Narodil se jim syn Jiří, ale brzy následoval roz-
vod a nechutné tahanice o majetek a alimenty. Vše vyvrcholilo 
31. března 1937 v Praze, kdy před soudním jednáním vytáhla 
exmanželka bubínkový revolver a z blízkosti svého exmanžela 
zastřelila.

INŽENÝR, KTERÝ ZŮSTAL V ARMÁDĚ

HRDINOVÉ
Velké Meziříčí má bohatou historii, do 
které se zapsala nejedna osobnost. Na 
některé se ovšem zapomíná. Mezi ta-
kové patří i legionáři. V našem seriálu 
chceme připomenout osudy některých 
z nich.

Petr Chňoupek
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tečně integrovat pohled na přírodu. Kaž-
dého půl roku jej učí jiní učitelé, neboť se 
týká geografie, biologie, chemie a fyziky. 
Například v geografii jde o práce v teré-
nu, v biologii o složitější laboratorní prá-
ce, náplní fyzikální části předmětu jsou 
elementární poznatky z kvantové fyziky 
a frekventanti tohoto předmětu absol-
vují zajímavé laboratorní práce například 
s AFM mikroskopem. Pomůcky na labo-
ratorní práce nám zapůjčí a na výuce se 
podílejí pracovníci Ústavu fyzikálního 
inženýrství Fakulty strojního inženýrství 
VUT v Brně. I v humanitních předmětech 
se kolegyně snaží o prvky badatelské 
výuky a dochází i ke spolupráci při výuce 
v předmětech matematika a dějepis.
Mění se úspěšnost zdejších studentů 
v přijímacím řízení na vysoké školy?
V podstatě se na školy dostávají všichni. 
Otázkou je, jak jsou potom dál úspěšní.
Zájem o velkomeziříčské gymnázium je 
trvale stejný?
Zájemců máme každoročně podobný 
počet, převis, ale ne dramatický. Stává 
se, že Bítešáci nám utíkají do Brna, ale 
stav máme setrvalý, naplňujeme dvě tři-
cetičlenné třídy. O víceleté gymnázium je 
zájem větší než o čtyřleté.
Vedou se diskuse o zachování vícele-
tých gymnázií. Co vy na to?
Uvědomuji si význam existence vícele-
tého gymnázia zrovna tady pro Meziříčí. 
Kdyby tu nebylo, tak žáci odejdou a už se 
do Meziříčí nevrátí. A že by víceleté gym-
názium zaniklo, si nemyslím. Ve velkých 
městech, třeba v Praze, je mnoho dal-
ších škol i jiných zřizovatelů, a i tak je tam 
procento víceletých gymnázií mnohem 
větší než na Vysočině. Takže budoucnost 
to asi má.

Vašimi obory jsou matematika a fyzika. 
Chtěl jste být vždycky pedagog?
V podstatě ano.
Který z oborů máte raději?
Když jsem se stal ředitelem, můj úvazek 
se zmenšil a zůstal jsem jen u fyziky. Ta 
je mi bližší.

Co konkrétně?
Všechno, ale asi nejzajímavější je z řady 
důvodů kvantová fyzika a teorie relati-
vity. Kvantová fyzika objasnila strukturu 
atomů, molekul, periodickou soustavu 
prvků, fungování pevných látek a mnoho 
dalších aspektů našeho světa. Je zákla-
dem pro všechny moderní technologie 
od počítačů a laserů až po jaderné elek-
trárny. Navíc z koncepčního hlediska má 
v sobě cosi „tajemného“. Teorie relativity 
vnáší jiný pohled na prostor a čas, než na 
jaký jsme zvyklí, a bez jejich poznatků se 
neobejdou například zařízení GPS…

Vídám vás často na přednáškách festi-
valu filozofie. Co vás na filozofii nejvíc 
baví?
S matematikou a fyzikou se prolíná. V te-
orii poznání hraje fyzika větší roli než fi-
lozofie. Jsem aktivním členem Jednoty 
českých matematiků a fyziků (JČMF). 
V jejím rámci spolu s naším gymnáziem 
organizujeme semináře o filozofických 
otázkách matematiky a fyziky. Jezdí 
sem středoškolští a vysokoškolští peda-
gogové z celé republiky, takže my tohle 
propojení fyziky a filozofie pěstujeme už 
desítky let.
Kdo vás zaujal na festivalu filozofie le-
tos?
Letos bylo téma „Lokální, globální“. 
Přednášel profesor Podolský, který 
k nám jezdí pravidelně už asi dvacet let, 
velice dobře se známe. Nenechal jsem 
si ujít ani přednášku Magdy Vášáryové 
a profesorů Kroba a Bělohradského.

Taky tam byl Marek Orko Vácha, který 
řekl: Když vědec nevymyslí nějaký pří-
rodní zákon, pravděpodobně na něj při-
jde později někdo jiný. Ale kdyby Dvo-
řák nesložil Novosvětskou, nikdo jiný 
už ji nenapíše. Souhlasíte?
No, možná ano, třeba speciální teorie 
relativity v době svého vzniku už byla 

„nazrálá“, a kdyby s ní nepřišel Einstein, 
došlo by se k ní určitě i bez něj. Ale co se 
týče obecné teorie relativity, Einsteinův 
přínos je jedinečný.
Těšíte se na odpočinek?
Mám k tomu ambivalentní vztah. Až 
nebudu muset dělat některé věci, třeba 
vyplňování tabulek, úředničinu, tak to 
uvítám. Ale na druhou stranu nechci zů-
stat doma, chci se věnovat fyzice aspoň 
trochu. Budu pořád pár hodin učit, po-
řádat semináře v rámci JČMF, udržovat 
kontakty s vysokými školami.
A jak vůbec odpočíváte? Sportujete?
Tenis skončil, běhání skončilo, mám 
špatná kolena. Takže pracuji trochu na 

zahradě a zejména v létě chodím plavat.
Chodil jste na gymnázium jako student, 
pak jste tu celý život učil. Jste senti-
mentální ve vztahu k této škole?
Vždycky mi na ní záleželo a záleží.
Co pro vás velkomeziříčské gymnázium 
s celou jeho historií znamená?
Byl to v podstatě můj život. Snažil jsem 
se (často s pomocí architektů), aby ve 
škole bylo esteticky příjemné prostředí 
a aby v ní byla tvůrčí a příjemná atmo-
sféra. Historie zavazuje. Vždyť výuka 
byla zahájena na Zemské vyšší reální 
škole ve Velkém Meziříčí roku 1899 a od 
roku 1901 probíhala již v této velkolepě 
koncipované a postavené budově. Došlo 
tak k naplnění 33 let trvajícího usilová-
ní představitelů města o zřízení reálky, 
neboť, jak se píše v kronice školy: „Vůdčí 
kruhové města Velkého Meziříčí i širého 
okruhu velkomeziříčského záhy seznali, 
že jest střední škola, zejména pak reálka, 
pro obyvatelstvo chudičkých hornatých 
krajů českomoravského pohoří životní 
potřebou. Nelze orbou v těchto kameni-
tých, skalnatých krajích domoci se bla-
hobytu, živnost a průmysl musejí zjed-
nati chleba, a mají  -li tyto zkvétati, třeba 
jest lidí technicky vzdělaných.“
Snad mohu zmínit, že jsem přispěl 
k tomu, že nedošlo ke sloučení všech 
středních škol do jedné a že jsme ne-
dopustili zrušení osmiletého studia. To 
by nebylo dobré. Je zapotřebí, aby si to 
velkomeziříčská komunita uvědomova-
la a instituci chránila jako samostatnou, 
prosperující, poskytující vzdělání široké-
mu okolí i do budoucna.
Podle vás, v čem by sloučení školu po-
škodilo nejvíc?
Chyběla by odbornost pedagogů kvalifi-
kovaných na všechny předměty. Učilo by 
se na různých místech. Systém řízení by 
byl jiný. Spojením by se škola znivelizo-
vala.
Když se ptáte, co jste udělal, někdy je 
dobré se ptát, čemu jste zabránil? Člo-
věk na vedoucí pozici může leccos prosa-
dit, ale někdy také zajistit, aby se něco 
nestalo. To se, myslím, povedlo. A je to 
hodně důležité. Zdůrazňuji, že to neby-
la zásluha jenom má, ale všech – měs-
ta, sdružení rodičů, absolventů, učitelů 
a dalších lidí, kteří sepisovali petice a po-
dobně.
Co byste popřál nové ředitelce?
Aby se jí dařilo. Ilonu Pokornou znám 
dlouho a věřím, že si povede dobře ona 
i škola.
A škole?
Ať si zachová genia loci a má řadu zapá-
lených a kvalifikovaných učitelů a učite-
lek a po vzdělání toužících žáků a žákyň.

Vůdčí kruhové města Velké-
ho Meziříčí i širého okruhu 
velkomeziříčského záhy 

seznali, že jest střední škola, zejména 
pak reálka, pro obyvatelstvo chudič-
kých hornatých krajů českomorav-
ského pohoří životní potřebou. Nelze 
orbou v těchto kamenitých, skalnatých 
krajích domoci se blahobytu, živnost 
a průmysl musejí zjednati chleba, 
a mají  -li tyto zkvétati, třeba jest lidí 
technicky vzdělaných.

— Z KRONIKY GYMNÁZIA

Strojní inženýr Josef Arnošt Roček absolvoval s českoslo-
venskými legiemi celou sibiřskou anabázi a vojenský stej-
nokroj nesvlékl ani po válce. Pojďme se seznámit s jeho 

osudem.
Josef se narodil 25. srpna 1888 ve Velkém Meziříčí v domě 

číslo popisné 81, a to jako syn učitele obecné školy ve Velkém 
Meziříčí Josefa Ročka, jenž byl synem nadučitele v Nasavrkách 
Josefa Ročka a jeho ženy Anny rozené Zástěrové. Matkou Jose-
fa byla Adéla, dcera svitavského měšťana Františka Langera 
a jeho ženy Arnoštky rozené Thonové.

Vystudoval techniku, ale jako strojní inženýr nenašel v rod-
ném městě uplatnění a přestěhoval se do Brna. Do války pak 
rukoval do Jihlavy k 81. pěšímu pluku a s ním zamířil na ruskou 
frontu, a to v březnu 1916 jako jednoroční dobrovolník. Do rus-
kého zajetí padl 5. října 1916 u Břežan a putoval do zajatecké-
ho tábora Darnica u Kyjeva. Tam se okamžitě přihlásil do le-

gií, 14. října 1916 byl přijat a zařazen do svazku 1. střeleckého 
pluku Mistra Jana Husa. Později pak sloužil u radiotelegrafické 
roty.

Domů z Ruska se vracel na lodi Edellyn, která vyplula z Vladi-
vostoku 1. června 1920. Přeplula, se zastávkou na Havajských 
ostrovech, Tichý oceán a přes Panamský průliv do Atlantického 
oceánu. Gibraltarským průlivem se dostala do Středozemního 
moře a 6. srpna 1920 zakotvila v Terstu. Josef skončil v legiích 
už 18. srpna 1920, ale armádě zůstal věrný i nadále a sloužil 
u telegrafního pluku Československé armády v Praze.

Osudovou se pro něj stala svatba s Růženou, dcerou notáře 
Viléma Kappuse. Narodil se jim syn Jiří, ale brzy následoval roz-
vod a nechutné tahanice o majetek a alimenty. Vše vyvrcholilo 
31. března 1937 v Praze, kdy před soudním jednáním vytáhla 
exmanželka bubínkový revolver a z blízkosti svého exmanžela 
zastřelila.

INŽENÝR, KTERÝ ZŮSTAL V ARMÁDĚ

HRDINOVÉ
Velké Meziříčí má bohatou historii, do 
které se zapsala nejedna osobnost. Na 
některé se ovšem zapomíná. Mezi ta-
kové patří i legionáři. V našem seriálu 
chceme připomenout osudy některých 
z nich.

Petr Chňoupek
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Zdroj textu: turistikavm.cz
Za hranicí Velkého Meziříčí začíná Ba-
linskéúdolí.Jetokrásnýkousekpřírody
kolem říčkyBalinky, který se stal i pří-
rodnípamátkou.Avjednézátočinětam
stojí velký kámen s prohlubní a dvěma
malými otvory. Říká se mu kolomazný
a jevytesanýdopodoby (viz tajenka1)
smalýmotvoremnadněprohlubně.

Mlynářům sloužil k výrobě mazadel
na dřevěné povozy. V Balinském údo-
lí stávalykdysidvamlýny.Kolomaznou
pec vybudoval mlynář Josef Vyskočil
zDolníhomlýna.Podobnázařízenívždy
stála dostatečně daleko od obce, pro-
tožeznichpřivařeníkolomazivycházel
(viztajenka2)zápach.

Samotnýkámenmá(viztajenka3)roz-
měry.Jenprohlubeňvněmmáprůměrasi
metratřicetcentimetrůahlubokáješe-
desátcentimetrů.Nadněje(viztajenka4)
otvor,kterýústídolepodkamenem.

Postupvýrobykolomazispočívalvtom,
žesenaštípalonadrobnosmolnatéborové
dřevo,tosenaskládalodojehlanu,dovnitř
sedalozdechlézvíře,zapálilosetoaoblo-
žilopopelem.Díkyzachovalostikamenesi
tomůžemevelmidobřepředstavit.

Správnézněnítajenkyajménosbydlištěm
zašlete do 25. srpna 2023 e‑mailemna 
adresu:velkomeziricsko@velkemezirici.cz
nebopoštoučidoručteosobnědoredak-
ce(Radnická29/1,budovaradnice,příze-
mí,dveřeč.104,59413VelkéMeziříčí).

Tajenka z minulého čísla: přestavby, 
fontány,předpolí,dřevěný,akvadukt
 
Výherci: Eva Dvořáková,VelkéMeziříčí
Ludmila Kamenská, Dolní Radslavice 
Petr Března,VelkéMeziříčí

KŘÍŽOVKA O CENY Autor křížovky: Jaromír Kvíčala

KOLOMAZNÝ KÁMEN
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Text: Marie Ripperová
Foto: Martina Strnadová

MĚSTO POD LUPOU

Jak rychle začala, tak i skončila.
Válka prusko‑rakouská přinesla
po půl století od napoleonských
válek boj zase na domácí území.
Rakouskobylo uHradceKrálové
poraženo a nepřátelští Prusové
brzy obsadili celou zemi. Vojáci
přišli idoMeziříčía jimvpatách
další nezvaný host – zlá nemoc
cholera.Umíraliobyvateléměsta
inepřátelští vojáci. Tiprvnínašli
věčný odpočinek naMoránském
hřbitově. Z pruských vojáků tam
mohla být pohřbena jen malá
část, protože většina z nich byli
nekatolíci. Ti byli pohřbeni ve
společnémhroběnadžidovským
hřbitovem.Místo jejichspočinutí
označujekamennýkříž.

DÍL 80:
KŘÍŽ ZA 
ŽIDOVSKÝM 
HŘBITOVEM

Interaktivní mapa
památek ve městě:

Kříž označuje místo, kde 
byli pochováni pruští vojáci 
zemřelí ve městě na choleru 
v roce 1866.



KALENDÁŘ AKCÍ
KINO
Kinosál JC, Náměstí 17

4.8.2023,18:30hodin
Indiana Jones a nástroj osudu

5.8.2023,19:30hodin
Dvě slova jako klíč

6.,13.a27.8,19:00hodin
Nikdy neříkej nikdy

9.8.2023,18:00hodin
Barbie

10.8.2023,17:00hodin
Želvy Ninja: Mutantí chaos

11.8.2023,19:30hodin
Gran Turismo

12.8.2023,19:30hodin
#AnnaIsMissing

16.8.2023,19:30hodin
Pavučina

21.8.2023,19:30
Muž, který stál v cestě

23.8.2023,19:30hodin
Blue Beetle

25.8.2023,19:30hodin
Vocasy na tripu

26.8.2023,19:30hodin
ONEMANSHOW: The Movie

30.8.2023,19:30hodin
Mluv se mnou

Změna programu vyhrazena.

DIVADLO
20.8.2023,20:00hodin
Zkrocení zlé ženy

Pravidelně aktualizovaný
kalendář akcí

naleznete na webu
www.velkomeziricsko.cz

 KONCERTY
5.8.2023,19:00hodin
Kult.sportovníareálChlumek
XV. Chlumecký festbál

5.8.2023,19:00hodin
DolnímlýnBaliny
Balinka fest

11.8.2023,17:00hodin
KostelNanebevzetí
PannyMarie,Netín
Koncert Sedlák Virtuosi

12.8.2023,13:00hodin
DolníHeřmanice
XV. ročník Heřmanické  
dechovky

17.9.2023,19:00hodin
Jupiterclub
Koncert s Gabrielou Beňačkovou
Jakub Pustina a jeho hosté

19.8.2023,16:00hodin
WaldsteinovoZátiší,Svatoslav
Zátiší fest

26.8.2023,16:00hodin
Fotbalovéhřiště,
OlšínadOslavou
Šváb fest

KONCERTY V RÁMCI
VELKOMEZIŘÍČSKÉHO
KULTURNÍHO LÉTA
4.8.2023,19:00hodin
Gospel singers

6.8.2023,19:00hodin
Oliver

11.8.2023,19:00hodin
Poutníci

12.8.2023,19:00hodin
Weget

13.8.2023,18:00hodin
Zahrajem

19.8.2023,19:00hodin
Richard kmoch a gemini 

24.8.2023,19:00hodin
Foestrovo komorní pěvecké 
sdružení (Kostelsv.Mikuláše)

25.8.2023,18:00hodin
Roháči + Vojta Kiďák Tomáško

26.8.2023,18:00hodin
Stetson

27.8.2023,18:00hodin
Flastr

VÝSTAVY
6.8.2023,9:30hodin
Modrýstatek,Měřín
Veteráni na statku

18.8.2023,18:00hodin
MuzeumVM
Vernisáž František Harrach 

RŮZNÉ
6.8.2023,16:00hodin
ZahradyRozmarínek,Petráveč
Grilování s bylinkami

16.8.2023,16:00hodin
Jupiterclub
Seminář ke kotlíkovým dotacím

18.8.2023,15:00hodin
Náměstí
Funny Fest

26.8.202313:00hodin
Zámeckýpark
Z pohádky do pohádky

26.8.2023,11:00hodin
KaktusAréna,Meziříčko
Pivní festival

1.9.2023,15:00hodin
Náměstí
Prysmian stars family day

2.a3.9.2023
ZámekVM
Historické slavnosti
Tématem jsou císařské manévry
 
4.9.2023
Dopravníhřiště
Dětský den

5.9.2023,9:00hodin
Náměstí
Den zdraví

7.9.2023,10:00hodin
Náměstí
Den záchranářů

do10.9.2023
Otevřená věž na kostele 
sv. Mikuláše

PŘIPRAVUJEME
15.–17.9.2023
Káva od srdce

7.a8.10.2023
Dny otevřených ateliérů
na Vysočině

POUŤ
6.8.2023
Pouť v Oslavici

6.8.2023
Pouť v Závisti

6.8.2023
Pouť v Rousměrově

13.8.2023
Pouť v Netíně

3.9.2023
Pouť v Dolních Borech


